

ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းများဆိုင်ရာ
နည်းဥပဒေများ

ရက်စွဲ။ ၂၀၁၈ ခုနှစ်၊ ဇွန်လ ၅ ရက်

ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းများဆိုင်ရာ နည်းဥပဒေများ

မာတိကာ

စဉ်	အကြောင်းအရာ	စာမျက်နှာ
၁။	အခန်း (၁) အမည်နှင့်အဓိပ္ပာယ်ဖော်ပြချက်	၁
၂။	အခန်း (၂) အမျိုးသားကော်မတီ၊ လုပ်ငန်းကော်မတီနှင့် ဒေသဆိုင်ရာ ကြီးကြပ်ကွပ်ကဲရေးအဖွဲ့များ ဖွဲ့စည်းခြင်းနှင့် သက်တမ်း	၃
၃။	အခန်း (၃) ကော်မတီဝင် သို့မဟုတ် အဖွဲ့ဝင်အဖြစ်မှ ရပ်စဲခြင်း၊ လစ်လပ်နေရာ ဖြည့်စွက်ခန့်ထားခြင်း	၇
၄။	အခန်း (၄) အမျိုးသားကော်မတီ အစည်းအဝေးများ	၉
၅။	အခန်း (၅) ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းများ ကြီးကြပ်ကွပ်ကဲရေးလုပ်ငန်းကော်မတီ၏ လုပ်ငန်းတာဝန်များ	၁၁
၆။	အခန်း (၆) နယ်စပ်ဖြတ်ကျော် ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းများ ကြီးကြပ်ကွပ်ကဲရေးလုပ်ငန်းကော်မတီ၏ လုပ်ငန်းတာဝန်များ	၁၂

မာတိကာ

စဉ်	အကြောင်းအရာ	စာမျက်နှာ
၇။	အခန်း (၇) ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းအမျိုးအစား သတ်မှတ်ခြင်း	၁၃
၈။	အခန်း (၈) ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းအတွက် လိုအပ်ချက်များ	၁၄
၉။	အခန်း (၉) ပြည်တွင်းကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်း လိုင်စင် အမျိုးအစားများ လျှောက်ထားခြင်း၊ စိစစ် ခြင်းနှင့် ထုတ်ပေးခြင်း	၁၇
၁၀။	အခန်း (၁၀) နယ်စပ်ဖြတ်ကျော် ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေး လုပ်ငန်းလိုင်စင် အမျိုးအစားများ လျှောက်ထားခြင်း၊ စိစစ်ခြင်း၊ ထုတ်ပေးခြင်းနှင့် ပြောင်းလဲပြင်ဆင်ခြင်း	၃၀
၁၁။	အခန်း (၁၁) လုပ်ငန်းလိုင်စင် သက်တမ်းတိုးခြင်း	၃၆
၁၂။	အခန်း (၁၂) လုပ်ငန်းလိုင်စင် ပျောက်ဆုံးခြင်း၊ ပျက်စီးခြင်း၊ မထင်ရှားခြင်း	၄၁

မာတိကာ

စဉ်	အကြောင်းအရာ	စာမျက်နှာ
၁၃။	အခန်း (၁၃) လုပ်ငန်းလိုင်စင်ကို ပြင်ဆင်ခြင်း၊ ယာယီရပ်ဆိုင်းခြင်း၊ ဖျက်သိမ်းခြင်းနှင့်ပယ်ဖျက်ခြင်း	၄၃
၁၄။	အခန်း (၁၄) သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းလိုင်စင်နှင့် လိုင်စင်ပါ ယာဉ်များ၏ ပြောင်းလဲချက်လျှောက်ထားခြင်း	၄၆
၁၅။	အခန်း (၁၅) ယာယီခွင့်ပြုလက်မှတ်များ	၄၈
၁၆။	အခန်း (၁၆) အခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံများမှ ပြည်တွင်းသို့ဝင်ရောက်မည့် နယ်စပ်ဖြတ်ကျော် ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်း လုပ်ကိုင်မည့်ယာဉ်များအား စိစစ်ခြင်းနှင့်ခွင့်ပြုခြင်း	၅၁
၁၇။	အခန်း (၁၇) ကုန်ပို့လွှာ	၅၄
၁၈။	အခန်း (၁၈) သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းလုပ်ကိုင်သူ၊ ခရီးသည်နှင့် ကုန်စည်အပ်နှံသူတို့ လိုက်နာရမည့်တာဝန်	၅၈
၁၉။	အခန်း (၁၉) လုပ်ငန်းလိုင်စင် လွှဲပြောင်းခြင်း	၆၃

မာတိကာ

စဉ်	အကြောင်းအရာ	စာမျက်နှာ
၂၀။	အခန်း (၂၀) လုပ်ငန်းလိုင်စင်ဆိုင်ရာ စည်းကမ်းသတ်မှတ်ချက်များ	၆၅
၂၁။	အခန်း (၂၁) အခကြေးငွေ သတ်မှတ်ခြင်း	၆၇
၂၂။	အခန်း (၂၂) ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်း ကြီးကြပ်ခ ကောက်ခံခြင်း	၆၇
၂၃။	အခန်း (၂၃) အယူခံခြင်း	၆၉
၂၄။	အခန်း (၂၄) အထွေထွေ	၇၀
၂၅။	နောက်ဆက်တွဲများ	၇၃

ပြည်ထောင်စုသမ္မတမြန်မာနိုင်ငံတော်
ပို့ဆောင်ရေးနှင့်ဆက်သွယ်ရေးဝန်ကြီးဌာန
အမိန့်ကြော်ငြာစာအမှတ် (၇၀/၂၀၁၈)
၁၃၈၀ ပြည့်နှစ်၊ နယုန်လပြည့်ကျော် ၇ ရက်
(၂၀၁၈ ခုနှစ်၊ ဇွန်လ ၅ ရက်)

ပို့ဆောင်ရေးနှင့်ဆက်သွယ်ရေးဝန်ကြီးဌာနသည် ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းများဥပဒေပုဒ်မ ၈၆၊ ပုဒ်မခွဲ (က) ပါ လုပ်ပိုင်ခွင့်ကို ကျင့်သုံး၍ ပြည်ထောင်စုအစိုးရအဖွဲ့၏ သဘောတူညီချက်ဖြင့် အောက်ပါ နည်းဥပဒေများကို ထုတ်ပြန်လိုက်သည်။

အခန်း (၁)

အမည်နှင့် အဓိပ္ပာယ်ဖော်ပြချက်

၁။ ဤနည်းဥပဒေများကို **ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းများဆိုင်ရာ နည်းဥပဒေများ**ဟု ခေါ်တွင်စေရမည်။

၂။ ဤနည်းဥပဒေများတွင် ပါရှိသော စကားရပ်များသည် ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းများဥပဒေတွင် ပါရှိသည့်အတိုင်း အဓိပ္ပာယ်သက်ရောက်စေရမည်။ ထို့ပြင် အောက်ပါစကားရပ်များသည် ဖော်ပြပါအတိုင်း အဓိပ္ပာယ်သက်ရောက်စေရမည် -

(က) **ဥပဒေ**ဆိုသည်မှာ ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းများဥပဒေကို ဆိုသည်။

(ခ) **အစိုးရအဖွဲ့**ဆိုသည်မှာ ပြည်ထောင်စုအစိုးရအဖွဲ့ကို ဆိုသည်။

- (ဂ) **လျှောက်လွှာ**ဆိုသည်မှာ လုပ်ငန်းလိုင်စင်လျှောက်ထားသည့် လျှောက်လွှာကိုဆိုသည်။ ယင်းစကားရပ်တွင် လိုင်စင်သက်တမ်း တိုးရန်၊ ပြင်ဆင်ရန်၊ ပြောင်းလဲရန်၊ ယာယီခွင့်ပြုလက်မှတ် ထုတ်ပေးရန်၊ ယာယီရပ်ဆိုင်းရန် သို့မဟုတ် ဖျက်သိမ်းရန် လျှောက်ထားသည့်လျှောက်လွှာလည်း ပါဝင်သည်။
- (ဃ) **ကုန်စည်သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်း**ဆိုသည်မှာ အခကြေးငွေ ရယူ၍သော်လည်းကောင်း၊ အကျိုးကျေးဇူးတစ်ခုခု အတွက်သော်လည်းကောင်း ကုန်ပစ္စည်းများကို မော်တော် ယာဉ်ဖြင့် သယ်ယူပို့ဆောင်သည့်လုပ်ငန်းကို ဆိုသည်။ ယင်း စကားရပ်တွင် ကုန်တင်ယာဉ်၊ ချိတ်ဆွဲယာဉ်၊ နောက်တွဲယာဉ်၊ ကုန်သေတ္တာ သို့မဟုတ် သစ်တင်ယာဉ်နှင့် စီးပွားရေးလုပ်ငန်းသုံး ကုန်စည်ပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းသုံး အခြားယာဉ်များဖြင့် သယ်ယူပို့ဆောင်သည့်လုပ်ငန်းလည်း ပါဝင်သည်။
- (င) **ခရီးစဉ် ခရီးသည်သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်း**ဆိုသည်မှာ အခကြေးငွေရယူ၍သော်လည်းကောင်း၊ အကျိုးကျေးဇူး တစ်ခုခုအတွက်သော်လည်းကောင်း သတ်မှတ်ခရီးစဉ်အတိုင်း မော်တော်ယာဉ်ဖြင့် ခရီးသည်များ သယ်ယူပို့ဆောင်သည့် လုပ်ငန်းကို ဆိုသည်။
- (စ) **စင်းလုံးငှား ခရီးသည်သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်း** ဆိုသည်မှာ အခကြေးငွေရယူ၍သော်လည်းကောင်း၊ အကျိုး ကျေးဇူးတစ်ခုခုအတွက်သော်လည်းကောင်း ခရီးစဉ်သတ်မှတ် ချက်မရှိဘဲ မော်တော်ယာဉ်ကို တစ်ဦး သို့မဟုတ် တစ်ဦးထက် ပိုသည့် ခရီးသည်အား အငှားသယ်ယူပို့ဆောင်သည့် အငှား ယာဉ်လုပ်ငန်းကို ဆိုသည်။

(ဆ) ပဋိညာဉ်အရ သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းဆိုသည်မှာ သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးမော်တော်ယာဉ်ကို ငှားသူအသီးသီးအား အဆက်မပြတ် အချိန်ကာလအပိုင်းအခြားအတွက် တစ်ဦးတည်း အသုံးပြုရန် ပေးအပ်ခြင်းအားဖြင့် သယ်ယူပို့ဆောင်ရေး လုပ်ငန်းများ ဆောင်ရွက်ရန် အတွက်သော်လည်းကောင်း၊ ငှားသူအသီးသီး၏ သီးခြားလိုအပ်ချက်အတိုင်း ပြည့်စုံစေရန် ရည်ရွယ်၍ သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းများ ဆောင်ရွက်ရန် အတွက်သော်လည်းကောင်း၊ လူတစ်ဦးနှင့်ဖြစ်စေ၊ လူအချို့နှင့် ဖြစ်စေ အဆက်မပြတ်ပြုလုပ်သော ပဋိညာဉ်များအရ ကုန်းလမ်း သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးကို ဆောင်ရွက်ပေးသည့်လုပ်ငန်းကို ဆိုသည်။

(ဇ) ကိုယ်ပိုင်စီးပွားရေးအတွက် သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်း ဆိုသည်မှာ တင်အားနှစ်တန် (၂၀၀၀ ကီလိုဂရမ်) နှင့်အောက် တင်ဆောင်နိုင်သောယာဉ်ဖြင့် လုပ်ငန်းလုပ်ကိုင်သူ၏ ကိုယ်ပိုင် အရောင်းအဝယ် သို့မဟုတ် စီးပွားရေးတစ်ခုနှင့်ဆက်စပ်သည့် ကုန်စည်များကို သယ်ယူပို့ဆောင်သည့်လုပ်ငန်းကို ဆိုသည်။

အခန်း (၂)

အမျိုးသားကော်မတီ၊ လုပ်ငန်းကော်မတီနှင့် ဒေသဆိုင်ရာ ကြီးကြပ် ကွပ်ကဲရေးအဖွဲ့များ ဖွဲ့စည်းခြင်းနှင့်သက်တမ်း

၃။ ဝန်ကြီးဌာနသည် ဥပဒေပုဒ်မ ၅၊ ပုဒ်မခွဲ (က)၊ ပုဒ်မခွဲငယ် (၁၂) နှင့် (၁၃) တို့ပါ အဖွဲ့ဝင်များကို အစိုးရအဖွဲ့က အမျိုးသားကော်မတီတွင် ထည့်သွင်းဖွဲ့စည်းနိုင်ရေးအတွက် -

- (က) ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးဆိုင်ရာ အဖွဲ့အစည်းများထံမှ ကိုယ်စားလှယ်အမည်စာရင်း တောင်းခံပြုစုရမည်။

(ခ) ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းနှင့်စပ်လျဉ်း၍ ကျွမ်းကျင်သူပညာရှင်များ၏ အမည်စာရင်းကို ပြုစုရမည်။

(ဂ) နည်းဥပဒေခွဲ (က) နှင့် (ခ) အရ ပြုစုထားသော အမည်စာရင်း နှင့် ယင်းအမည်စာရင်းပါ ပုဂ္ဂိုလ်များ၏ ကိုယ်ရေးအချက် အလက်အပြည့်အစုံကို အစိုးရအဖွဲ့သို့ တင်ပြရမည်။

၄။ အစိုးရအဖွဲ့သည် ဝန်ကြီးဌာနက တင်ပြသော ကုန်းလမ်းသယ်ယူ ပို့ဆောင်ရေးဆိုင်ရာ အစိုးရမဟုတ်သော အဖွဲ့အစည်းများမှ ကိုယ်စားလှယ်နှင့် ကျွမ်းကျင်သူပညာရှင်တို့၏ အမည်စာရင်းပါ ပုဂ္ဂိုလ်များအနက်မှ သင့်လျော် သည့် ပုဂ္ဂိုလ်များကို ရွေးချယ်ပြီး ဥပဒေပုဒ်မ ၅၊ ပုဒ်မခွဲ (က) အရ အဖွဲ့စည်းသော အမျိုးသားကော်မတီတွင် အဖွဲ့ဝင်များအဖြစ် ထည့်သွင်းဖွဲ့စည်းရမည်။

၅။ ဝန်ကြီးဌာနသည် ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းများ ကြီးကြပ်ကွပ်ကဲရေးလုပ်ငန်းကော်မတီနှင့် နယ်စပ်ဖြတ်ကျော်ကုန်းလမ်း သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းများ ကြီးကြပ်ကွပ်ကဲရေးလုပ်ငန်းကော်မတီ တို့တွင် အဖွဲ့ဝင်များအဖြစ် တာဝန်ပေးအပ်နိုင်ရေးအတွက် အမည်စာရင်း ပြုစုတင်ပြရန် ဦးစီးဌာနအား တာဝန်ပေးအပ်နိုင်သည်။

၆။ ဦးစီးဌာနသည် -

(က) သက်ဆိုင်ရာ ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီးဌာန၊ အစိုးရဌာန၊ အစိုးရ အဖွဲ့အစည်းများမှလည်းကောင်း၊ ကုန်းလမ်းသယ်ယူ ပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းနှင့်သက်ဆိုင်သည့် အစိုးရမဟုတ်သော အဖွဲ့အစည်းများမှလည်းကောင်း ကိုယ်စားလှယ်အမည်စာရင်း ကို တောင်းခံပြုစုရမည်။

(ခ) ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်း ကျွမ်းကျင်သော ပုဂ္ဂိုလ်များ၏ အမည်စာရင်းကို ပြုစုရမည်။

(ဂ) နည်းဥပဒေခွဲ (က) နှင့် (ခ) တို့အရ ပြုစုထားသည့် အမည် စာရင်းနှင့် ယင်းအမည်စာရင်းပါ ပုဂ္ဂိုလ်များ၏ ကိုယ်ရေး အချက်အလက်အပြည့်အစုံကို ဝန်ကြီးဌာနသို့ တင်ပြရမည်။

၇။ ဝန်ကြီးဌာနသည် ဦးစီးဌာနကတင်ပြသော ကုန်းလမ်းသယ်ယူ ပို့ဆောင်ရေးဆိုင်ရာ အစိုးရမဟုတ်သော အဖွဲ့အစည်းများမှ ကိုယ်စားလှယ် နှင့် ကျွမ်းကျင်သူများ၏ အမည်စာရင်းပါ ပုဂ္ဂိုလ်များအနက်မှ သင့်လျော်သည့် ပုဂ္ဂိုလ်များကို ရွေးချယ်ပါဝင်စေလျက် ဥပဒေပုဒ်မ ၇ နှင့် ပုဒ်မ ၉ တို့အရ ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းများ ကြီးကြပ်ကွပ်ကဲရေးလုပ်ငန်း ကော်မတီနှင့် နယ်စပ်ဖြတ်ကျော် ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းများ ကြီးကြပ်ကွပ်ကဲရေးလုပ်ငန်းကော်မတီတို့ကို ဖွဲ့စည်းရမည်။

၈။ အမျိုးသားကော်မတီသည် သက်ဆိုင်ရာဒေသအလိုက် ဒေသဆိုင်ရာ ကြီးကြပ်ကွပ်ကဲရေးအဖွဲ့များ ဖွဲ့စည်းရာတွင် သင့်လျော်သောပုဂ္ဂိုလ်များကို တာဝန်ပေးအပ်ဖွဲ့စည်းနိုင်ရေးအတွက် သက်ဆိုင်ရာဒေသရှိ အုပ်ချုပ်ရေး အဖွဲ့အစည်းများနှင့် ညှိနှိုင်းဆောင်ရွက်ရန် သက်ဆိုင်ရာ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်၊ ပြည်ထောင်စုနယ်မြေဦးစီးဌာန၊ ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရ တိုင်း သို့မဟုတ် ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရဒေသ ဦးစီးဌာနတာဝန်ခံအရာရှိအား တာဝန်ပေးအပ်နိုင်သည်။

၉။ သက်ဆိုင်ရာ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်၊ ပြည်ထောင်စု နယ်မြေဦးစီးဌာန၊ ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရ တိုင်း သို့မဟုတ် ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရ ဒေသ ဦးစီးဌာနတာဝန်ခံအရာရှိသည် -

(က) ဒေသဆိုင်ရာ ကြီးကြပ်ကွပ်ကဲရေးအဖွဲ့ ဖွဲ့စည်းနိုင်ရန် သင့်လျော်သော ပုဂ္ဂိုလ်များ၏ အမည်စာရင်းရရှိရေးအတွက် သက်ဆိုင်ရာ အုပ်ချုပ်ရေးအဖွဲ့များနှင့် ညှိနှိုင်းဆောင်ရွက် ရမည်။

(ခ) သက်ဆိုင်ရာ အုပ်ချုပ်ရေးအဖွဲ့များနှင့် ညှိနှိုင်းရရှိသည့် ပုဂ္ဂိုလ် များ၏ အမည်စာရင်းနှင့် အမည်စာရင်းပါ ပုဂ္ဂိုလ်များ၏ ကိုယ်ရေးအချက်အလက်အပြည့်အစုံကို ဒေသဆိုင်ရာ ကြီးကြပ် ကွပ်ကဲရေးအဖွဲ့တွင် ထည့်သွင်းဖွဲ့စည်းနိုင်ရေးအတွက် အမျိုးသားကော်မတီသို့ တင်ပြရမည်။

၁၀။ အမျိုးသားကော်မတီသည် သက်ဆိုင်ရာ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်၊ ပြည်ထောင်စုနယ်မြေ၊ ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရ တိုင်း သို့မဟုတ် ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရဒေသ ဦးစီးဌာနတာဝန်ခံအရာရှိက တင်ပြသော အမည် စာရင်းပါ ပုဂ္ဂိုလ်များအနက်မှ သင့်လျော်သည့်ပုဂ္ဂိုလ်များကို ဥက္ကဋ္ဌနှင့်အဖွဲ့ဝင် များအဖြစ်လည်းကောင်း၊ သက်ဆိုင်ရာဒေသရှိဦးစီးဌာနမှ တာဝန်ခံအရာရှိကို အတွင်းရေးမှူးအဖြစ်လည်းကောင်း ပါဝင်စေလျက် ဒေသဆိုင်ရာ ကြီးကြပ် ကွပ်ကဲရေးအဖွဲ့ကို ဖွဲ့စည်းရမည်။

၁၁။ နိုင်ငံ့ဝန်ထမ်း မဟုတ်သော အမျိုးသားကော်မတီဝင်၊ လုပ်ငန်း ကော်မတီဝင်နှင့် ဒေသဆိုင်ရာ ကြီးကြပ်ကွပ်ကဲရေးအဖွဲ့ဝင်များ၏ သက်တမ်း သည် သုံးနှစ်ဖြစ်သည်။

အခန်း (၃)

ကော်မတီဝင် သို့မဟုတ် အဖွဲ့ဝင်အဖြစ်မှ ရပ်စဲခြင်း၊ လစ်လပ်နေရာ ဖြည့်စွက်ခန့်ထားခြင်း

၁၂။ အစိုးရအဖွဲ့၊ အမျိုးသားကော်မတီ သို့မဟုတ် ဝန်ကြီးဌာနက ပေးအပ်သည့် တာဝန်ကို ကျေပွန်စွာထမ်းဆောင်နိုင်စွမ်းမရှိသော အမျိုးသားကော်မတီဝင်၊ ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းများ ကြီးကြပ်ကွပ်ကဲရေးလုပ်ငန်းကော်မတီဝင်၊ နယ်စပ်ဖြတ်ကျော်ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းများ ကြီးကြပ်ကွပ်ကဲရေးလုပ်ငန်းကော်မတီဝင် သို့မဟုတ် ဒေသဆိုင်ရာ ကြီးကြပ်ကွပ်ကဲရေးအဖွဲ့ဝင် တစ်ဦးဦးကို ယင်းအား တာဝန်ပေးအပ်သည့် သက်ဆိုင်ရာဌာန၊ အဖွဲ့ အစည်းက ကော်မတီဝင်၊ လုပ်ငန်းကော်မတီဝင် သို့မဟုတ် အဖွဲ့ဝင်အဖြစ်မှ ရပ်စဲနိုင်သည်။

၁၃။ (က) နိုင်ငံ့ဝန်ထမ်းမဟုတ်သော အမျိုးသားကော်မတီဝင်၊ ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းများ ကြီးကြပ်ကွပ်ကဲရေးလုပ်ငန်းကော်မတီဝင်၊ နယ်စပ်ဖြတ်ကျော် ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းများ ကြီးကြပ်ကွပ်ကဲရေးလုပ်ငန်းကော်မတီဝင် သို့မဟုတ် ဒေသဆိုင်ရာ ကြီးကြပ်ကွပ်ကဲရေးအဖွဲ့ဝင် တစ်ဦးဦးသည် သက်တမ်းမကုန်ဆုံးမီ ၎င်း၏ သဘောဆန္ဒအလျောက် ကော်မတီဝင် သို့မဟုတ် အဖွဲ့ဝင်အဖြစ်မှ နုတ်ထွက်လိုလျှင် ထိုသို့ နုတ်ထွက်လိုကြောင်း အမျိုးသားကော်မတီဝင်ဖြစ်ပါက အစိုးရအဖွဲ့ သို့လည်းကောင်း၊ ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းများ ကြီးကြပ်ကွပ်ကဲရေးလုပ်ငန်းကော်မတီဝင်နှင့် နယ်စပ်ဖြတ်ကျော် ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းများ ကြီးကြပ်ကွပ်ကဲရေးလုပ်ငန်းကော်မတီဝင်ဖြစ်ပါက ဝန်ကြီး

ဌာနသို့လည်းကောင်း၊ ဒေသဆိုင်ရာ ကြီးကြပ်ကွပ်ကဲရေး အဖွဲ့ဝင်ဖြစ်ပါက အမျိုးသားကော်မတီသို့လည်းကောင်း စာဖြင့် တင်ပြရမည်။

(ခ) နှုတ်ထွက်ခြင်းကြောင့်ဖြစ်စေ၊ ကွယ်လွန်ခြင်းကြောင့်ဖြစ်စေ၊ အခြားအကြောင်းတစ်ရပ်ရပ်ကြောင့်ဖြစ်စေ နိုင်ငံ့ဝန်ထမ်း မဟုတ်သော အမျိုးသားကော်မတီဝင်၊ ကုန်းလမ်းသယ်ယူ ပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းများ ကြီးကြပ်ကွပ်ကဲရေးလုပ်ငန်း ကော်မတီဝင်၊ နယ်စပ်ဖြတ်ကျော် ကုန်းလမ်းသယ်ယူ ပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းများ ကြီးကြပ်ကွပ်ကဲရေးလုပ်ငန်း ကော်မတီဝင် သို့မဟုတ် ဒေသဆိုင်ရာကြီးကြပ်ကွပ်ကဲရေးအဖွဲ့ အဖွဲ့ဝင်တစ်ဦးဦး၏ နေရာလစ်လပ်သည့်အခါ အမျိုးသား ကော်မတီဝင်ဖြစ်ပါက ကော်မတီဝင်အသစ်ကို အစိုးရအဖွဲ့က လည်းကောင်း၊ ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းများ ကြီးကြပ်ကွပ်ကဲရေးလုပ်ငန်းကော်မတီဝင်နှင့် နယ်စပ်ဖြတ်ကျော် ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းများ ကြီးကြပ်ကွပ်ကဲရေး လုပ်ငန်းကော်မတီဝင်ဖြစ်လျှင် ကော်မတီဝင်အသစ်ကို ဝန်ကြီး ဌာနကလည်းကောင်း၊ ဒေသဆိုင်ရာ ကြီးကြပ်ကွပ်ကဲရေး အဖွဲ့ဝင်ဖြစ်ပါက အဖွဲ့ဝင်အသစ်ကို အမျိုးသားကော်မတီက လည်းကောင်း ဖြည့်စွက်ခန့်အပ်ရမည်။

(ဂ) နည်းဥပဒေခွဲ (ခ) အရ အစားထိုးခန့်အပ်ခြင်းခံရသော ကော်မတီဝင် သို့မဟုတ် အဖွဲ့ဝင်၏ သက်တမ်းသည် သက်ဆိုင်ရာ နိုင်ငံ့ဝန်ထမ်းမဟုတ်သော ကော်မတီဝင် သို့မဟုတ် အဖွဲ့ဝင်၏ ကျန်ရှိသည့်သက်တမ်း ကုန်ဆုံးသည်အထိသာဖြစ်သည်။

၁၄။ နိုင်ငံ့ဝန်ထမ်းမဟုတ်သော ကော်မတီဝင် သို့မဟုတ် အဖွဲ့ဝင်များသည် သက်တမ်းကုန်ဆုံးသော်လည်း ကော်မတီဝင် သို့မဟုတ် အဖွဲ့ဝင်အသစ်များ ခန့်အပ်ပြီးသည့်အချိန်ထိ ၎င်း၏ တာဝန်များကို ဆက်လက်ထမ်းဆောင်ရမည်။

၁၅။ နိုင်ငံ့ဝန်ထမ်းမဟုတ်သော ကော်မတီဝင် သို့မဟုတ် အဖွဲ့ဝင်များ ခံစားခွင့်ရှိသည့် ချီးမြှင့်ငွေနှင့်စရိတ်တို့ကို ဝန်ကြီးဌာနက ပြည်ထောင်စုအစိုးရ အဖွဲ့၏ သဘောတူညီချက်ဖြင့် သတ်မှတ်ပေးရမည်။

**အခန်း (၄)
အမျိုးသားကော်မတီ အစည်းအဝေးများ**

၁၆။ အမျိုးသားကော်မတီသည် ပုံမှန်အစည်းအဝေးကို သုံးလလျှင် အနည်းဆုံး တစ်ကြိမ် ကျင်းပရမည်။ လိုအပ်ပါက အထူးအစည်းအဝေး ခေါ်ယူ ကျင်းပနိုင်သည်။

၁၇။ အမျိုးသားကော်မတီသည် -

- (က) ပုံမှန်အစည်းအဝေးမကျင်းပမီ သက်ဆိုင်ရာ ကော်မတီဝင်များကို အနည်းဆုံး သုံးရက် ကြိုတင်၍ အစည်းအဝေးအစီအစဉ်နှင့် အတူ ဖိတ်ကြားရမည်။
- (ခ) အထူးအစည်းအဝေးဖြစ်ပါက အစည်းအဝေးတွင် ဆွေးနွေးမည့် အကြောင်းအရာကို ဖော်ပြ၍ ၂၄ နာရီ ကြိုတင်ဖိတ်ကြားရမည်။

၁၈။ အစည်းအဝေးကို -

- (က) အမျိုးသားကော်မတီဝင်ဦးရေ ထက်ဝက်ကျော်တက်ရောက်လျှင် အစည်းအဝေး အထမြောက်သည်။
- (ခ) အထမြောက်ရန်လိုအပ်သော အမျိုးသားကော်မတီဝင်ဦးရေ ပြည့်မီစွာ မတက်ရောက်လျှင် ယင်းအစည်းအဝေးကို သင့်လျော်သည့်နေ့ရက်သို့ ရွှေ့ဆိုင်းကျင်းပရမည်။

(ဂ) နည်းဥပဒေခွဲ (ခ) အရ ရွှေ့ဆိုင်းလျှင် ယင်းရွှေ့ဆိုင်းသည့် နေ့ရက်ကို အမျိုးသားကော်မတီဝင်များထံ စာဖြင့် အကြောင်းကြားရမည်။

၁၉။ အမျိုးသားကော်မတီ၏ အစည်းအဝေးတွင် -

(က) အမျိုးသားကော်မတီဥက္ကဋ္ဌက သဘာပတိအဖြစ် ဆောင်ရွက်ရမည်။

(ခ) ဥက္ကဋ္ဌ မတက်ရောက်နိုင်လျှင် အမျိုးသားကော်မတီဝင် တစ်ဦးဦးက သဘာပတိအဖြစ် ဆောင်ရွက်ရမည်။

၂၀။ အမျိုးသားကော်မတီအစည်းအဝေး ဆွေးနွေးဆုံးဖြတ်ချက်များကို အစည်းအဝေးတက်ရောက်သော အမျိုးသားကော်မတီဝင်တို့၏ များရာဆန္ဒမဲဖြင့် ဆုံးဖြတ်ရမည်။ သဘာပတိသည် ဆန္ဒမဲ မပေးရ။ သို့ရာတွင် ဆန္ဒမဲ အရေအတွက် တူညီနေလျှင် သဘာပတိ၏ ဆန္ဒမဲသည် အဆုံးအဖြတ် ဖြစ်စေရမည်။

၂၁။ အမျိုးသားကော်မတီဝင်သည် ၎င်း၏ ဆန္ဒမဲပေးပိုင်ခွင့်ကို အခြားသူအား လွှဲအပ်ခြင်း သို့မဟုတ် ကိုယ်စားလှယ်ဖြင့် မဲပေးခြင်း မပြုရ။

၂၂။ (က) အမျိုးသားကော်မတီသည် လုပ်ငန်းဆောင်ရွက်ရာ၌ ကျွမ်းကျင်သူပညာရှင်တစ်ဦး၏ အကူအညီကိုဖြစ်စေ၊ အကြံဉာဏ်ကိုဖြစ်စေ ရယူရန်လိုအပ်လျှင် ယင်းပုဂ္ဂိုလ်အား အစည်းအဝေးသို့ တက်ရောက်ရန် ဖိတ်ကြားနိုင်သည်။

(ခ) နည်းဥပဒေခွဲ (က) အရ ဖိတ်ကြားခြင်းခံရသူသည် အမျိုးသားကော်မတီက ဆွေးနွေးသည့်ကိစ္စများတွင် ပါဝင်ဆွေးနွေးခွင့် ရှိသော်လည်း ဆန္ဒမဲပေးခွင့် မရှိစေရ။

အခန်း (၅)

**ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းများ
ကြီးကြပ်ကွပ်ကဲရေးလုပ်ငန်းကော်မတီ၏ လုပ်ငန်းတာဝန်များ**

၂၃။ ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းများ ကြီးကြပ်ကွပ်ကဲရေးလုပ်ငန်းကော်မတီ၏ လုပ်ငန်းတာဝန်များမှာ အောက်ပါအတိုင်းဖြစ်သည် -

- (က) အမျိုးသားကော်မတီက ချမှတ်သော မူဝါဒနှင့်စီမံချက်များ အကောင်အထည်ဖော် ဆောင်ရွက်နိုင်ရန် ညှိနှိုင်းခြင်း၊ လမ်းညွှန်ခြင်းနှင့် ကြီးကြပ်ကွပ်ကဲခြင်း၊
- (ခ) ဒေသဆိုင်ရာ ကြီးကြပ်ကွပ်ကဲရေးအဖွဲ့တို့၏ စီမံချက်များနှင့် လုပ်ငန်းဆောင်ရွက်ချက်များကို ကြီးကြပ်ကွပ်ကဲခြင်း၊
- (ဂ) လိုအပ်ပါက ဒေသဆိုင်ရာ ကြီးကြပ်ကွပ်ကဲရေးအဖွဲ့များကို တစ်ဖွဲ့နှင့်တစ်ဖွဲ့ ညှိနှိုင်းပေါင်းစပ်ခြင်းနှင့် ယင်းတို့၏ လိုအပ်ချက်များကို ဖြည့်ဆည်းဆောင်ရွက်ပေးခြင်း၊
- (ဃ) ဒေသဆိုင်ရာ ကြီးကြပ်ကွပ်ကဲရေးအဖွဲ့များက တင်ပြသည့် အခက်အခဲ၊ ပြဿနာများကို ညှိနှိုင်းဖြေရှင်းဆောင်ရွက်ပေးခြင်း၊
- (င) ခရီးသည်နှင့် ကုန်စည်ပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းဆောင်ရွက်မှုနှင့် လုပ်ငန်းဆောင်ရွက်သည့်ယာဉ်တို့၏ သွားလာမှုနှင့်စပ်လျဉ်း၍ စည်းကမ်းသတ်မှတ်ခြင်း၊
- (စ) ယာဉ်စာရင်း၊ ကုန်စည်နှင့် ခရီးသည်စာရင်းများအပြင် ပို့ဆောင်ရေးနှင့်ပတ်သက်သည့် အခြားစာရင်းဇယားများကို ဒေသဆိုင်ရာ ကြီးကြပ်ကွပ်ကဲရေးအဖွဲ့၊ သက်ဆိုင်ရာဌာန၊ အဖွဲ့အစည်းများထံမှ တောင်းခံခြင်းနှင့်စာရင်းပြုစုခြင်း။

အခန်း (၆)

**နယ်စပ်ဖြတ်ကျော် ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းများ
ကြီးကြပ်ကွပ်ကဲရေးလုပ်ငန်းကော်မတီ၏ လုပ်ငန်းတာဝန်များ**

၂၄။ နယ်စပ်ဖြတ်ကျော် ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းများ ကြီးကြပ်ကွပ်ကဲရေးလုပ်ငန်းကော်မတီ၏ လုပ်ငန်းတာဝန်များမှာ အောက်ပါ အတိုင်း ဖြစ်သည် -

- (က) အမျိုးသားကော်မတီက ချမှတ်သောမူဝါဒနှင့် စီမံချက်များ အကောင်အထည်ဖော် ဆောင်ရွက်နိုင်ရန် ညှိနှိုင်းခြင်း၊ လမ်းညွှန်ခြင်းနှင့် ကြီးကြပ်ကွပ်ကဲခြင်း၊
- (ခ) အခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံမှ ပြည်တွင်းသို့ မော်တော်ယာဉ်ဖြင့် ခရီးသည်နှင့်ကုန်စည်များ ယာယီဝင်ရောက်ပို့ဆောင်ခြင်း၊ တစ်ဆင့်ဖြတ်သန်းပို့ဆောင်ခြင်းများအတွက် လျှောက်ထားမှုကို စိစစ်ခြင်းနှင့်ခွင့်ပြုခြင်း၊
- (ဂ) စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတစ်ခုအတွက် ခရီးသည်နှင့်ကုန်စည်ပို့ဆောင်နိုင်ရန် ခွဲတမ်းခေါက်ရေကို ကာလသတ်မှတ်ချက်ဖြင့် ခွင့်ပြုခြင်း၊
- (ဃ) အခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတစ်ခုမှ သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်း လုပ်ကိုင်သူအား တရားဝင်ထုတ်ပေးထားသော လုပ်ငန်း လိုင်စင်ကို အသိအမှတ်ပြုပြီး ခွင့်ပြုထားသည့် သတ်မှတ်လမ်းကြောင်းများအတိုင်း ပြည်တွင်းသို့ ဝင်ရောက်ခွင့်ပြုခြင်း၊
- (င) နိုင်ငံတော်မှတစ်ဆင့် ဖြတ်သန်း၍ အခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံသို့ သယ်ယူပို့ဆောင်သည့် ကုန်စည်များအတွက် အကောက်ခွန်ကင်းလွတ်ခွင့်ဆိုင်ရာကိစ္စရပ်များ ဆုံးဖြတ်ခြင်း၊

- (စ) အခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတစ်ခုမှ နယ်စပ်ဖြတ်ကျော်၍ ပြည်တွင်းသို့ ဝင်ရောက်သည့်ကုန်စည်များအတွက် အကောက်ခွန်နှင့် အခြား အခွန်အခများကို သတ်မှတ်ချက်များနှင့်အညီ ကောက်ခံခြင်း၊
- (ဆ) နယ်စပ်ဖြတ်ကျော်၍ ပြည်တွင်းသို့ဝင်ရောက်သည့် ယာဉ်မောင်း နှင့်ယာဉ်အကူများအတွက် ယာယီအသိအမှတ်ပြုလက်မှတ် ထုတ်ပေးခြင်း၊
- (ဇ) စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံများ၏ မူဘောင်သဘောတူညီချက်အရ အကောင်အထည်ဖော် ဆောင်ရွက်မည့်ကိစ္စရပ်များအား သက်ဆိုင်ရာဌာနများနှင့် ကြီးကြပ်ညှိနှိုင်း အကောင်အထည်ဖော် ဆောင်ရွက်ခြင်း။

အခန်း (၇)

ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းအမျိုးအစား သတ်မှတ်ခြင်း

၂၅။ ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းကို အောက်ပါအတိုင်း အမျိုးအစား ခွဲခြားသတ်မှတ်သည် -

- (က) ပြည်တွင်းကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်း၊
 - (၁) အများပြည်သူအတွက် သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်း
 - (ကက) ကုန်စည်သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်း၊
 - (ခခ) ခရီးစဉ်ခရီးသည်သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်း၊
 - (ဂဂ) စင်းလုံးငှားခရီးသည်သယ်ယူပို့ဆောင်ရေး လုပ်ငန်း၊

(၂) ပဋိညာဉ်အရ သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်း၊

(၃) ကိုယ်ပိုင်စီးပွားရေးအတွက် သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်း၊

(ခ) နယ်စပ်ဖြတ်ကျော် ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်း။

၂၆။ ဝန်ကြီးဌာနသည် နည်းဥပဒေ ၂၅ ပါ လုပ်ငန်းအမျိုးအစားများ အပြင် အခြားလုပ်ငန်းအမျိုးအစားများကို အခါအားလျော်စွာ သတ်မှတ် နိုင်သည်။

အခန်း (၈)

ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းအတွက် လိုအပ်ချက်များ

၂၇။ ပြည်တွင်းကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းအတွက် လိုအပ် ချက်များမှာ အောက်ပါအတိုင်းဖြစ်သည် -

(က) မော်တော်ယာဉ်တစ်စီးဖြင့် အသုံးပြုသည့် သယ်ယူပို့ဆောင်ရေး လုပ်ငန်းဖြစ်လျှင် -

(၁) နိုင်ငံသား သို့မဟုတ် ဧည့်နိုင်ငံသား သို့မဟုတ် နိုင်ငံသား ပြုခွင့်ရသူက ဆောင်ရွက်ခြင်းဖြစ်ရမည်။ အသင်းအဖွဲ့ သို့မဟုတ် ကုမ္ပဏီအနေဖြင့် ဆောင်ရွက်ခြင်းဖြစ်လျှင် နိုင်ငံသားများဖြင့်ဖွဲ့စည်းထားသောအသင်းအဖွဲ့ သို့မဟုတ် နိုင်ငံသားပိုင်ကုမ္ပဏီ ဖြစ်ရမည်။

(၂) နိုင်ငံတော်၏ တည်ဆဲဥပဒေ၊ စည်းမျဉ်း၊ စည်းကမ်း များကို အကြိမ်ကြိမ် ချိုးဖောက်၍ ပြစ်ဒဏ်ကျခံခဲ့ဖူးသူ မဖြစ်စေရ။

- (၃) ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးနယ်ပယ်၏ စည်းမျဉ်း၊ စည်းကမ်းများကို ဖောက်ဖျက်ခြင်းကြောင့် သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းလုပ်ကိုင်ခြင်း မပြုနိုင်စေရန် တားမြစ်ခံထားရသူ မဖြစ်စေရ။
- (၄) ယခင်က ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်း လုပ်ကိုင်ခဲ့ဖူးလျှင် ယင်းလုပ်ငန်းနှင့်စပ်လျဉ်း၍ စည်းမျဉ်း စည်းကမ်းဖောက်ဖျက်သော နာမည်ပျက်စာရင်းတွင် ပါဝင်သူ မဖြစ်စေရ။
- (ခ) မော်တော်ယာဉ်တစ်စီးထက်ပို၍ အသုံးပြုသည့် သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းဖြစ်လျှင် -
 - (၁) နည်းဥပဒေခွဲ (က) ပါ လိုအပ်ချက်များနှင့် ပြည့်စုံရမည်။
 - (၂) လျှောက်ထားသောလုပ်ငန်းနှင့်သင့်လျော်သည့် ယာဉ်အမျိုးအစားနှင့်ယာဉ်အရေအတွက် ရှိရမည်။
 - (၃) အရည်အသွေးပြည့်မီသော လုပ်ငန်းဝန်ဆောင်မှု ပေးနိုင်ခြင်း၊ လွတ်လပ်မျှတစွာ ယှဉ်ပြိုင်နိုင်စွမ်းရှိခြင်း၊ သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းကို လုံခြုံစိတ်ချစွာ ဆောင်ရွက်နိုင်ခြင်း စသည့် လုပ်ငန်းကျွမ်းကျင်မှုဆိုင်ရာအရည်အချင်း ပြည့်ဝမှုရှိရမည်။
 - (၄) သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးဆောင်ရွက်ရာတွင် စီမံခန့်ခွဲမှုနှင့် အာမခံချက်ပေးနိုင်ရေးအတွက် ဘဏ္ဍာရေး ခိုင်မာတောင့်တင်းမှု ရှိရမည်။

၂၈။ နယ်စပ်ဖြတ်ကျော် ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းအတွက် လိုအပ်ချက်များမှာ အောက်ပါအတိုင်းဖြစ်သည် -

- (က) မှတ်ပုံတင်ထားသောကုမ္ပဏီအနေဖြင့် ဆောင်ရွက်ခြင်း ဖြစ်ရမည်။
- (ခ) နိုင်ငံတော်၏ တည်ဆဲဥပဒေ၊ စည်းမျဉ်း၊ စည်းကမ်းများကို အကြိမ်ကြိမ် ချိုးဖောက်၍ ပြစ်ဒဏ်ကျခံခဲ့ဖူးသူ မဖြစ်စေရ။
- (ဂ) ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးနယ်ပယ်၏ စည်းမျဉ်း၊ စည်းကမ်းများကို ဖောက်ဖျက်ခြင်းကြောင့် သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်း လုပ်ကိုင်ခြင်းမပြုနိုင်စေရန် တားမြစ်ခံထားရသူ မဖြစ်စေရ။
- (ဃ) ယခင်က ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်း လုပ်ကိုင်ခဲ့ဖူးလျှင် ယင်းလုပ်ငန်းနှင့်စပ်လျဉ်း၍ စည်းမျဉ်း စည်းကမ်းဖောက်ဖျက်သော နာမည်ပျက်စာရင်းတွင် ပါဝင်သူ မဖြစ်စေရ။
- (င) တစ်စီးထက်ပိုမိုသော မော်တော်ယာဉ်ဖြင့် ဆောင်ရွက်ခြင်း ဖြစ်ရမည့်ပြင် လျှောက်ထားသောလုပ်ငန်းနှင့်သင့်လျော်သည့် ယာဉ်အမျိုးအစား၊ အဆင့်အတန်း ရှိရမည်။
- (စ) အရည်အသွေးပြည့်မီသော လုပ်ငန်းဝန်ဆောင်မှုပေးနိုင်ခြင်း၊ လွတ်လပ်မျှတစွာ ယှဉ်ပြိုင်နိုင်စွမ်းရှိခြင်း၊ သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းကို လုံခြုံစိတ်ချစွာ ဆောင်ရွက်နိုင်ခြင်း စသည့်လုပ်ငန်းကျွမ်းကျင်မှုဆိုင်ရာအရည်အချင်း ပြည့်ဝမှုရှိရမည်။

(ဆ) သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးဆောင်ရွက်ရာတွင် စီမံခန့်ခွဲမှုနှင့် အာမခံချက်ပေးနိုင်ရေးအတွက် ဘဏ္ဍာရေးခိုင်မာတောင့်တင်းမှု ရှိရမည်။

အခန်း (၉)

ပြည်တွင်းကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းလိုင်စင် အမျိုးအစားများ လျှောက်ထားခြင်း၊ စိစစ်ခြင်းနှင့်ထုတ်ပေးခြင်း

၂၉။ ပြည်တွင်းကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းအတွက် လုပ်ငန်း လိုင်စင်ကို အောက်ပါအတိုင်း အမျိုးအစား ခွဲခြားသတ်မှတ်ပါသည် -

- (က) ကုန်စည်သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းအတွက် “က” လုပ်ငန်း လိုင်စင်၊
- (ခ) ခရီးစဉ် ခရီးသည်သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းအတွက် “ခ” လုပ်ငန်းလိုင်စင်၊
- (ဂ) စင်းလုံးငှား ခရီးသည်သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းအတွက် “ဂ” လုပ်ငန်းလိုင်စင်၊
- (ဃ) ပဋိညာဉ်အရ သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းအတွက် “ဃ” လုပ်ငန်းလိုင်စင်၊
- (င) ကိုယ်ပိုင်စီးပွားရေးအတွက် သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်း အတွက် “င” လုပ်ငန်းလိုင်စင်။

၃၀။ နည်းဥပဒေ ၃၉၊ နည်းဥပဒေခွဲ (ခ) အရ ထုတ်ပေးသည့် လုပ်ငန်း လိုင်စင်များတွင် ခရီးစဉ်များအား အောက်ပါအတိုင်း သတ်မှတ်ရမည် -

- (က) “က” လုပ်ငန်းလိုင်စင်ဖြစ်ပါက တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်အားလုံး သို့မဟုတ် ပိုင်ရှင်ဆန္ဒဖြင့် လျှောက်ထားသော ခရီးစဉ်၊

- (ခ) “ခ” လုပ်ငန်းလိုင်စင်ဖြစ်ပါက သက်ဆိုင်ရာ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်ဒေသဆိုင်ရာ ကြီးကြပ်ကွပ်ကဲရေးအဖွဲ့မှ သဘောတူခွင့်ပြုထားသည့် ခရီးစဉ်၊
- (ဂ) “ဂ” လုပ်ငန်းလိုင်စင်ဖြစ်ပါက တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်အတွင်း သို့မဟုတ် သက်ဆိုင်ရာ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်ဒေသဆိုင်ရာကြီးကြပ်ကွပ်ကဲရေးအဖွဲ့မှ ခွင့်ပြုသည့် နယ်မြေဒေသ သို့မဟုတ် ပိုင်ရှင်ဆန္ဒဖြင့် လျှောက်ထားသော ခရီးစဉ်၊
- (ဃ) “ဃ” လုပ်ငန်းလိုင်စင်ဖြစ်ပါက ပဋိညာဉ်အရ ဆောင်ရွက်သော လုပ်ငန်းနှင့်အကျိုးဝင်သည့် ခရီးစဉ်၊
- (င) “င” လုပ်ငန်းလိုင်စင်ဖြစ်ပါက တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်အတွင်း သို့မဟုတ် ပိုင်ရှင်ဆန္ဒဖြင့် လျှောက်ထားသော ခရီးစဉ်။

၃၁။ ပြည်တွင်းကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းလိုင်စင်ရရှိရန် သတ်မှတ်ပုံစံဖြင့် လျှောက်ထားရမည်။ ယင်းသို့လျှောက်ထားရာတွင် အောက်ပါ အထောက်အထား၊ စာရွက်စာတမ်းများ ပူးတွဲတင်ပြရမည် -

- (က) သက်တမ်းရှိ သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးမော်တော်ယာဉ်မှတ်ပုံတင် စာအုပ် မူရင်းနှင့် မိတ္တူ၊
- (ခ) သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးမော်တော်ယာဉ်ဓာတ်ပုံသုံးပုံ (ရှေ့၊ နောက်၊ စတီယာရင်ဘက်ဘေး)၊
- (ဂ) ပြစ်မှု၊ ပြစ်ဒဏ် ကင်းရှင်းမှုအထောက်အထား၊
- (ဃ) ပဋိညာဉ်အရ သယ်ယူပို့ဆောင်ရေး လုပ်ငန်းလိုင်စင်လျှောက် ထားခြင်းဖြစ်လျှင် တစ်ဦးတည်း သို့မဟုတ် ငှားသူအသီးသီးနှင့်

သဘောတူညီချက်ရယူထားသည့် အထောက်အထား စာရွက် စာတမ်း မိတ္တူ။

- (င) ကိုယ်ပိုင်စီးပွားရေးအတွက် သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်း လိုင်စင် လျှောက်ထားခြင်းဖြစ်လျှင် လုပ်ငန်းလုပ်ကိုင်လိုသူ၏ ကိုယ်ပိုင်စီးပွားရေးလုပ်ငန်းအတွက် သယ်ယူပို့ဆောင်မည်ဖြစ်ကြောင်း လျှောက်ထားသူ၏ ဝန်ခံချက်။
- (စ) လူပုဂ္ဂိုလ်၏ အမည်ဖြင့် လျှောက်ထားခြင်းဖြစ်ပါက လျှောက်ထားသူ၏ နိုင်ငံသားစိစစ်ရေးကတ်ပြားနှင့် အိမ်ထောင်စုလူဦးရေစာရင်း (ပုံစံ-၆၆/၆) တို့၏ မူရင်းနှင့် မိတ္တူ။
- (ဆ) ကုမ္ပဏီအမည်ဖြင့် လျှောက်ထားခြင်းဖြစ်ပါက သက်တမ်းရှိ ကုမ္ပဏီမှတ်ပုံတင်လက်မှတ်မူရင်းနှင့် မိတ္တူ။ အသင်းအဖွဲ့အမည်ဖြင့် လျှောက်ထားခြင်းဖြစ်ပါက အသင်းအဖွဲ့မှန်ကန်ကြောင်း ထောက်ခံချက်မူရင်းနှင့် မိတ္တူ။ သို့မဟုတ် အဖွဲ့ဝင်များ၏ သဘောတူကြောင်း ထောက်ခံချက်မူရင်းနှင့် မိတ္တူ။
- (ဇ) ပြည်တွင်းကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်း လုပ်ကိုင်ခွင့် လုပ်ငန်းလိုင်စင် လျှောက်ထားသူ၏ လိုင်စင်ဓာတ်ပုံ (၂) ပုံ။
- (ဈ) ကုမ္ပဏီ သို့မဟုတ် အသင်းအဖွဲ့အမည်ဖြင့် လျှောက်ထားခြင်းဖြစ်ပါက ကုမ္ပဏီ သို့မဟုတ် အသင်းအဖွဲ့မှ အဆိုပြုတင်ပြသူ၏ လိုင်စင်ဓာတ်ပုံ (၂) ပုံ။
- (ည) ခရီးစဉ် ခရီးသည် သယ်ယူပို့ဆောင်ရေး လုပ်ငန်းလိုင်စင် လျှောက်ထားခြင်းဖြစ်ပါက အောက်ပါအချက်များပါရှိသော

ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းဆောင်ရွက်မည့် လုပ်ငန်းစီမံချက် -

- (၁) ယာဉ်အသင်း သို့မဟုတ် အဖွဲ့အမည်၊
- (၂) အသင်း သို့မဟုတ် အဖွဲ့၏ အုပ်ချုပ်မှုအဖွဲ့ ဖွဲ့စည်းပုံ၊
- (၃) ပြေးဆွဲမည့် ခရီးစဉ်ဒေသ၊
- (၄) ပြေးဆွဲမည့် သယ်ယူပို့ဆောင်ရေး မော်တော်ယာဉ်အမျိုးအစားနှင့် အရေအတွက် (မော်တော်ယာဉ်တစ်စီးချင်း၏ အသေးစိတ်စာရင်းအား တင်ပြရန်)၊
- (၅) နေ့စဉ်ပြေးဆွဲမည့် သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးမော်တော်ယာဉ် စီးရေ (ထွက်ခွာချိန် အချိန်ဇယားဖော်ပြရန်)၊
- (၆) သက်ဆိုင်ရာ အဝေးပြေးယာဉ်ရပ်နားစခန်းတွင် ဂိတ်ဖွင့်လှစ်ဆောင်ရွက်မှုအခြေအနေနှင့် ဂိတ်ဖွင့်လှစ်ရန် ဂိတ်ခန်းရှိကြောင်း သက်ဆိုင်ရာအဖွဲ့၏ ထောက်ခံချက် သို့မဟုတ် စိစစ်တွေ့ရှိချက်၊
- (၇) ကောက်ခံမည့် အခနှုန်းထား၊ တန်ဆာခနှင့် အခမဲ့တင်ဆောင်ခွင့်ပြုမည့်ကုန်ပစ္စည်း ပမာဏနှင့် အရေအတွက်၊
- (၈) ခရီးမိုင်အကွာအဝေးအလိုက် ခရီးစဉ်လမ်းကြောင်းပြ မြေပုံ၊
- (၉) သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းဆောင်ရွက်သူက ကြီးကြပ်မည့် အစီအမံများ၊
- (၁၀) ဒေသဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေးလုပ်ငန်းများတွင် ပါဝင်ဆောင်ရွက်မည့်အစီအစဉ်။

(၉) စင်းလုံးငှား ခရီးသည်သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းလိုင်စင် လျှောက်ထားခြင်းဖြစ်ပါက ယာဉ်တစ်စီးချင်းပိုင်ရှင်များမှ ကုမ္ပဏီ စုဖွဲ့ဆောင်ရွက်ခြင်းဖြစ်စေ၊ တစ်ဦးချင်းပိုင်ယာဉ်များမှ ကုမ္ပဏီ သို့မဟုတ် အသင်းအဖွဲ့တစ်ခုခုသို့ ပူးပေါင်းဝင်ရောက်၍ ဖြစ်စေ၊ ကုမ္ပဏီ သို့မဟုတ် အသင်းအဖွဲ့ပိုင် သီးခြားရင်းနှီး မြှုပ်နှံထားသော ယာဉ်အုပ်စုဖြင့်ဖြစ်စေ အောက်ပါအချက်များ ပါရှိသော ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းဆောင်ရွက် မည့် လုပ်ငန်းစီမံချက် -

- (၁) ယာဉ်အသင်း သို့မဟုတ် အဖွဲ့အမည်၊
- (၂) အသင်း သို့မဟုတ် အဖွဲ့၏ အုပ်ချုပ်မှုအဖွဲ့ ဖွဲ့စည်းပုံ၊
- (၃) ပြေးဆွဲမည့် ခရီးစဉ်ဒေသ၊
- (၄) ပြေးဆွဲမည့် သယ်ယူပို့ဆောင်ရေး မော်တော်ယာဉ်အမျိုး အစားနှင့် အရေအတွက် (မော်တော်ယာဉ်တစ်စီးချင်း၏ အသေးစိတ်စာရင်းအား တင်ပြရန်)၊
- (၅) နေ့စဉ်ပြေးဆွဲမည့် သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးမော်တော်ယာဉ် စီးရေ၊
- (၆) ကုမ္ပဏီ သို့မဟုတ် အသင်းအဖွဲ့အဖြစ် တက္ကစီလုပ်ငန်း ဆောင်ရွက်ခြင်းဖြစ်ပါက ယာဉ်များထားရှိမည့် ဂိတ်၊ နေရာ၊ မှတ်တိုင်များ (Taxi Depot ၊ Taxi Terminal၊ Taxi Stand) သတ်မှတ်ခွင့်ပြုချက် ရယူထားရှိမှု အခြေအနေ၊

- (၇) ကုမ္ပဏီ သို့မဟုတ် အသင်းအဖွဲ့အဖြစ် တက္ကစီလုပ်ငန်း ဆောင်ရွက်ခြင်းဖြစ်ပါက ယာဉ်များအတွက် သတ်မှတ် ထားသည့်အရောင်၊
- (၈) ကောက်ခံမည့် အခနှုန်းထားများ၊
- (၉) သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းဆောင်ရွက်သူက ကြီးကြပ် မည့် အစီအမံများ၊
- (၁၀) ဒေသဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေးလုပ်ငန်းများတွင် ပါဝင် ဆောင်ရွက်မည့်အစီအစဉ်။
- (၄) ကိုယ်စားလှယ်ဖြင့် ဆောင်ရွက်ခြင်းဖြစ်ပါက တရားဝင် ကိုယ်စားလှယ်လွှဲအပ်စာနှင့် အဆိုပါ ကိုယ်စားလှယ်၏ ဓာတ်ပုံ ပါရှိသော နိုင်ငံသားစိစစ်ရေးကတ်ပြား မူရင်းနှင့်မိတ္တူ။
- (၃) ဦးစီးဌာနက အခါအားလျော်စွာ သတ်မှတ်သော အခြား အထောက်အထားများ။

၃၂။ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ် သို့မဟုတ် ပြည်ထောင်စုနယ်မြေ အတွင်း ပြေးဆွဲဆောင်ရွက်မည့် လျှောက်ထားချက်ကို လက်ခံရရှိပါက မိမိ ဒေသတွင် အခြေစိုက်ဆောင်ရွက်သည့် လုပ်ငန်းမဟုတ်လျှင် လုပ်ငန်းအခြေ စိုက်ရာဒေသရှိ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်ဦးစီးဌာန သို့မဟုတ် ပြည်ထောင်စုနယ်မြေဦးစီးဌာန သို့မဟုတ် ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရ တိုင်း သို့မဟုတ် ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရဒေသ ဦးစီးဌာန သို့မဟုတ် ဦးစီးဌာနက လွှဲအပ် တာဝန်ပေးထားသည့် ခရိုင် သို့မဟုတ် မြို့နယ်ဦးစီးဌာနက စိစစ်ရန် လျှောက်လွှာကို လွှဲပြောင်းပေးရမည်။

၃၃။ နည်းဥပဒေ ၃၁ အရ လျှောက်ထားချက်ကို လက်ခံရရှိလျှင်ဖြစ်စေ၊ နည်းဥပဒေ ၃၂ အရ လွှဲပြောင်းပေးအပ်သဖြင့် လျှောက်လွှာကို လက်ခံရရှိလျှင် ဖြစ်စေ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်ဦးစီးဌာန သို့မဟုတ် ပြည်ထောင်စု နယ်မြေဦးစီးဌာန သို့မဟုတ် ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရ တိုင်း သို့မဟုတ် ကိုယ်ပိုင် အုပ်ချုပ်ခွင့်ရဒေသဦးစီးဌာန သို့မဟုတ် ဦးစီးဌာနက လွှဲအပ်တာဝန်ပေးထား သည့် ခရိုင် သို့မဟုတ် မြို့နယ်ဦးစီးဌာနသည် လျှောက်လွှာပုံစံတွင် ပြည့်စုံ မှန်ကန်စွာ ရေးသွင်းထားခြင်း ရှိ မရှိ၊ ပူးတွဲတင်ပြရမည့် အထောက်အထား များ ပြည့်စုံမှန်ကန်မှု ရှိ မရှိ စိစစ်ဆောင်ရွက်ရမည်။

၃၄။ ခရီးစဉ် ခရီးသည်ပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းလိုင်စင် လျှောက်ထားခြင်း ဖြစ်ပါက သက်ဆိုင်ရာ ဒေသဆိုင်ရာ ကြီးကြပ်ကွပ်ကဲရေးအဖွဲ့၏ သဘောတူ ခွင့်ပြုချက်ရယူရမည်။

၃၅။ စင်းလုံးငှားခရီးသည် သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းလိုင်စင် လျှောက်ထားခြင်းဖြစ်ပါက မော်တော်ယာဉ်တစ်စီးဖြင့်ဖြစ်စေ၊ မော်တော်ယာဉ် တစ်စီးထက်ပို၍ဖြစ်စေ အသုံးပြု၍ ဆောင်ရွက်မည့် သယ်ယူပို့ဆောင်ရေး လုပ်ငန်းနှင့်စပ်လျဉ်း၍ သက်ဆိုင်ရာ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ် ဒေသ ဆိုင်ရာ ကြီးကြပ်ကွပ်ကဲရေးအဖွဲ့မှ သတ်မှတ်ထားသည့် စည်းကမ်းချက်များ နှင့်အညီ ဆောင်ရွက်ရမည်။

၃၆။ ဦးစီးဌာနကဖြစ်စေ၊ လုပ်ငန်းအခြေစိုက်ရာဒေသရှိ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်ဦးစီးဌာန သို့မဟုတ် ပြည်ထောင်စုနယ်မြေဦးစီးဌာန သို့မဟုတ် ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရ တိုင်း သို့မဟုတ် ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရဒေသ ဦးစီးဌာန သို့မဟုတ် ဦးစီးဌာနက လွှဲအပ်တာဝန်ပေးထားသည့် ခရိုင် သို့မဟုတ် မြို့နယ်ဦးစီးဌာနကဖြစ်စေ ပြည်တွင်းကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်း

လုပ်ကိုင်ရန် လျှောက်ထားချက်ကို စိစစ်ရာတွင် အောက်ပါတို့ကို ထည့်သွင်း စဉ်းစားရမည် -

- (က) ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းလုပ်ကိုင်ရာတွင် တောင်းခံရန် ရည်ရွယ်သည့် အခနှုန်းထား ဖော်ပြချက်များ သည် သင့်လျော်မှုတခြင်း ရှိ မရှိ၊
- (ခ) လျှောက်ထားချက်ကို ခွင့်ပြုခြင်းဖြင့် တည်ဆဲ ကုန်းလမ်းသယ်ယူ ပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းအားလုံး သို့မဟုတ် တစ်ခုခုအပေါ် ဆိုးကျိုးသက်ရောက်နိုင်မှု ရှိ မရှိ၊
- (ဂ) လျှောက်ထားသူသည် ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်း ကို ကျေနပ်လောက်အောင် ဆောင်ရွက်နိုင်စွမ်း ရှိ မရှိ၊
- (ဃ) ယေဘုယျအားဖြင့် အများပြည်သူအတွက် အကျိုးရှိသော လုပ်ငန်း ဟုတ် မဟုတ်၊
- (င) အခါအားလျော်စွာ လိုအပ်သည့် အချက်အလက်များနှင့် ကိုက်ညီခြင်း ရှိ မရှိ။

၃၇။ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်ဦးစီးဌာန သို့မဟုတ် ပြည်ထောင်စု နယ်မြေဦးစီးဌာန သို့မဟုတ် ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရ တိုင်း သို့မဟုတ် ကိုယ်ပိုင် အုပ်ချုပ်ခွင့်ရဒေသဦးစီးဌာန သို့မဟုတ် ဦးစီးဌာနက လွှဲအပ်တာဝန်ပေးထား သည့် ခရိုင် သို့မဟုတ် မြို့နယ်ဦးစီးဌာနသည် နည်းဥပဒေ ၃၃ နှင့်အညီ စိစစ်ပြီး နည်းဥပဒေ ၃၆ ပါ အချက်များကို စဉ်းစားသုံးသပ်၍ ဦးစီးဌာန၏ လမ်းညွှန် ချက်နှင့်အညီ ဆုံးဖြတ်ရမည်။

၃၈။ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ် သို့မဟုတ် ပြည်ထောင်စုနယ်မြေ ကျော်လွန်၍ ပြေးဆွဲဆောင်ရွက်မည့် လျှောက်ထားချက်ကို လက်ခံရရှိသည့်

တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ် သို့မဟုတ် ပြည်ထောင်စုနယ်မြေ ဦးစီး
ဌာနသည် -

- (က) လျှောက်လွှာပုံစံတွင် ပြည့်စုံမှန်ကန်စွာ ရေးသွင်းထားခြင်း ရှိ
မရှိ၊ ပူးတွဲတင်ပြရမည့် အထောက်အထားများ ပြည့်စုံမှန်ကန်မှု
ရှိ မရှိ စိစစ်ရမည်။
- (ခ) နည်းဥပဒေ ၃၆ ပါ အချက်များကို ထည့်သွင်းစဉ်းစားရမည်။
- (ဂ) ခရိုင် သို့မဟုတ် မြို့နယ်နှင့်သက်ဆိုင်သော အချက်များကို
စိစစ်ရန် လိုအပ်ပါက အထောက်အထားနှင့် အချက်အလက်
များ တင်ပြရန် သက်ဆိုင်ရာ ခရိုင် သို့မဟုတ် မြို့နယ်ဦးစီးဌာနကို
တာဝန်ပေးအပ်နိုင်သည်။
- (ဃ) ခရီးစဉ် ခရီးသည် ပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းလိုင်စင် လျှောက်ထား
ခြင်းဖြစ်ပါက သက်ဆိုင်ရာ ခရီးစဉ်ရှိ ဒေသဆိုင်ရာကြီးကြပ်
ကွပ်ကဲရေးအဖွဲ့၏ သဘောတူခွင့်ပြုချက် ရယူရမည်။
- (င) နည်းဥပဒေ ၃၅ နှင့်အညီ ဆောင်ရွက်ရမည်။
- (စ) နည်းဥပဒေခွဲ (က)၊ (ခ) နှင့် (ဂ) တို့နှင့်အညီ စိစစ်ပြီး ပြည့်စုံ
ပါက သဘောထားမှတ်ချက်နှင့်အတူ အမှုတွဲအား ဦးစီးဌာနသို့
တင်ပြရမည်။

၃၉။ ဦးစီးဌာနကဖြစ်စေ၊ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်ဦးစီးဌာနက
ဖြစ်စေ၊ ပြည်ထောင်စုနယ်မြေဦးစီးဌာနကဖြစ်စေ၊ ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရ
တိုင်း သို့မဟုတ် ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရဒေသဦးစီးဌာနကဖြစ်စေ၊ ဦးစီးဌာနက
လွှဲအပ်တာဝန်ပေးထားသည့် ခရိုင် သို့မဟုတ် မြို့နယ်ဦးစီးဌာနကဖြစ်စေ

ပြည်တွင်းကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးအတွက် လုပ်ငန်းလိုင်စင် ထုတ်ပေးရန် ဆုံးဖြတ်ပါက -

- (က) ပြည်တွင်းကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်း၏ လုပ်ငန်း လိုင်စင်အတွက် သတ်မှတ်သည့် အခကြေးငွေကို ပေးသွင်းရန် လျှောက်ထားသူအား အကြောင်းကြားရမည်။
- (ခ) လျှောက်ထားသူက နည်းဥပဒေခွဲ (က) အရ အကြောင်း ကြားချက်နှင့်အညီ အခကြေးငွေ ပေးသွင်းပြီးကြောင်း အထောက် အထားတင်ပြလျှင် စည်းကမ်းချက်များသတ်မှတ်၍ ပြည်တွင်း ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းလိုင်စင် ထုတ်ပေး ရမည်။ ယင်းလုပ်ငန်းလိုင်စင်တွင် လိုင်စင်သက်တမ်းကို သတ်မှတ်ဖော်ပြရမည်။

၄၀။ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်အတွင်း သယ်ယူပို့ဆောင်ခြင်း အတွက် တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်ဦးစီးဌာနကဖြစ်စေ၊ ပြည်ထောင်စု နယ်မြေဦးစီးဌာနကဖြစ်စေ၊ ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရ တိုင်း သို့မဟုတ် ကိုယ်ပိုင် အုပ်ချုပ်ခွင့်ရဒေသဦးစီးဌာနကဖြစ်စေ၊ ဦးစီးဌာနက လွှဲအပ်တာဝန်ပေးထား သည့် ခရိုင် သို့မဟုတ် မြို့နယ်ဦးစီးဌာနကဖြစ်စေ၊ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်ကျော်လွန်၍ သယ်ယူပို့ဆောင်ခြင်းအတွက် ဦးစီးဌာနကဖြစ်စေ လုပ်ငန်းလိုင်စင်လျှောက်ထားချက်နှင့်စပ်လျဉ်း၍ အောက်ပါအတိုင်း ဆောင်ရွက် ရမည် -

- (က) နည်းဥပဒေ ၃၁ အရ လျှောက်ထားချက်ကို စိစစ်ရာတွင် အထောက်အထားနှင့် အချက်အလက်များ ပြည့်စုံမှန်ကန်ခြင်း မရှိကြောင်း တွေ့ရှိရလျှင် လိုအပ်ချက်များကို ပြည့်စုံစွာ

ဆောင်ရွက်နိုင်ရန်ဖြစ်စေ၊ အချက်အလက်များမှန်ကန်စွာ တင်ပြနိုင်ရန်ဖြစ်စေ လျှောက်ထားသူအား ညွှန်ကြား၍ လျှောက်လွှာကို ပြန်လည်ပေးအပ်ရမည်။

(ခ) လျှောက်ထားသူက ညွှန်ကြားချက်နှင့်အညီ ဆောင်ရွက်ပြီး ပြန်လည်တင်ပြသည့်အခါ အထောက်အထားနှင့် အချက်အလက်များ ပြည့်စုံမှန်ကန်ကြောင်း တွေ့ရှိပါက နည်းဥပဒေ ၃၉၊ နည်းဥပဒေခွဲ (ခ) နှင့်အညီ ဆောင်ရွက်ရမည်။

(ဂ) နည်းဥပဒေ ၃၁ ပါ အထောက်အထား၊ စာရွက်စာတမ်းများ တင်ပြနိုင်ခြင်းမရှိလျှင် လုပ်ငန်းလိုင်စင်ထုတ်ပေးရန် ငြင်းပယ်နိုင်သည်။

(ဃ) နည်းဥပဒေခွဲ (ဂ) အရ လုပ်ငန်းလိုင်စင်ထုတ်ပေးရန် ငြင်းပယ်ကြောင်း ဆုံးဖြတ်လျှင် -

(၁) မည်သည့် အကြောင်းကြောင့် ငြင်းပယ်ကြောင်း လျှောက်ထားသူအား စာဖြင့် အကြောင်းကြားရမည်။

(၂) နည်းဥပဒေခွဲ (ဃ)၊ နည်းဥပဒေခွဲငယ် (၁) အရ အကြောင်းကြားစာတွင် သက်ဆိုင်ရာဦးစီးဌာန၏ ဆုံးဖြတ်ချက်ကို မကျေနပ်ပါက ဥပဒေပုဒ်မ ၅၄ နှင့် ပုဒ်မ ၅၈ တို့နှင့်အညီ ရက်ပေါင်း ၃၀ အတွင်း ဝန်ကြီးဌာနသို့ အယူခံဝင်နိုင်ကြောင်း ဖော်ပြရမည်။

၄၁။ ဦးစီးဌာန၊ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်ဦးစီးဌာန၊ ပြည်ထောင်စုနယ်မြေဦးစီးဌာန၊ ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရ တိုင်း သို့မဟုတ် ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရဒေသဦးစီးဌာန၊ ဦးစီးဌာနက လွှဲအပ်တာဝန်ပေးထားသည့် ခရိုင်

သို့မဟုတ် မြို့နယ်ဦးစီးဌာနသည် ပြည်တွင်းကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေး လုပ်ငန်းလိုင်စင်အတွက် အောက်ပါ စာရွက်စာတမ်းများ ထုတ်ပေးရမည် -

- (က) ပြည်တွင်းကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေး လုပ်ငန်းလုပ်ကိုင်ခွင့် အသိအမှတ်ပြုလက်မှတ် တစ်စောင်၊
- (ခ) လုပ်ငန်းလိုင်စင် အပိုင်း (၁) တစ်အုပ်၊
- (ဂ) လိုင်စင်အရအသုံးပြုမည့် ယာဉ်တစ်စီးချင်းအတွက် လုပ်ငန်း လိုင်စင်အပိုင်း (၂) တစ်စောင်စီ၊
- (ဃ) လိုင်စင်အရ အသုံးပြုမည့် ယာဉ်တစ်စီးချင်းအတွက် တြိဂံ ကတ်ပြား တစ်စောင်စီ။

၄၂။ ပြည်တွင်းကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေး လုပ်ငန်းလိုင်စင်ရရှိ သူသည် -

- (က) လုပ်ငန်းလိုင်စင် အပိုင်း (၂) ကို အများမြင်သာစေရန် သက်ဆိုင်ရာ သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးမော်တော်ယာဉ်တွင် ပြသ ထားရမည်။
- (ခ) တြိဂံကတ်ပြားကို သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးမော်တော်ယာဉ်၏ ရှေ့ လေကာမှန်အတွင်း ဝဲဘက်အပေါ်ထောင့်တွင် ကပ်ထားရမည်။

၄၃။ အစိုးရအဖွဲ့က အမိန့်ကြော်ငြာစာဖြင့် ထုတ်ပြန်ထားသည့် လုပ်ငန်း လိုင်စင်ရယူရန် မလိုအပ်သည့် သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးမော်တော်ယာဉ်များကို ပြည်တွင်းကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်း လုပ်ကိုင်ခွင့်လုပ်ငန်း လိုင်စင် ထုတ်ပေးခြင်း မပြုရ။

၄၄။ ဦးစီးဌာနသည် ပြည်တွင်းကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်း လုပ်ကိုင်ခွင့်လုပ်ငန်းလိုင်စင်တွင် ထည့်သွင်းဖော်ပြရန်လိုအပ်သည့် အခြား အချက်အလက်များကို အခါအားလျော်စွာ သတ်မှတ်နိုင်သည်။

၄၅။ ဦးစီးဌာန၊ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်ဦးစီးဌာန၊ ပြည်ထောင်စု နယ်မြေဦးစီးဌာန၊ ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရ တိုင်း သို့မဟုတ် ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရ ဒေသဦးစီးဌာန၊ ဦးစီးဌာနက လွှဲအပ်တာဝန်ပေးထားသည့် ခရိုင် သို့မဟုတ် မြို့နယ်ဦးစီးဌာနသည် ထုတ်ပေးသော ပြည်တွင်းကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေး လုပ်ငန်း လုပ်ကိုင်ခွင့်လုပ်ငန်းလိုင်စင်နှင့် အောက်ပါအကြောင်းအရာများကို မှတ်တမ်းထားရှိရမည် -

- (က) လုပ်ငန်းလိုင်စင် ထုတ်ပေးခြင်း၊
- (ခ) လုပ်ငန်းလိုင်စင်သက်တမ်းတိုးခြင်း၊
- (ဂ) လုပ်ငန်းလိုင်စင်ပြင်ဆင်ခြင်း၊ ယာယီရပ်ဆိုင်းခြင်းနှင့် ပယ်ဖျက်ခြင်း၊
- (ဃ) လုပ်ငန်းလိုင်စင်ပျောက်ဆုံးခြင်း၊ ပျက်စီးခြင်းနှင့် လုပ်ငန်း လိုင်စင်ပါ ဖော်ပြချက်များ မထင်ရှားခြင်းကြောင့် လုပ်ငန်း လိုင်စင်မိတ္တူထုတ်ပေးခြင်း၊
- (င) ယာယီခွင့်ပြုလက်မှတ်ထုတ်ပေးခြင်း၊
- (စ) အခါအားလျော်စွာ မှတ်တမ်းထားရှိရမည့် အခြားကိစ္စရပ်များ။

၄၆။ ဦးစီးဌာန၊ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်ဦးစီးဌာန၊ ပြည်ထောင်စု နယ်မြေဦးစီးဌာန၊ ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရ တိုင်း သို့မဟုတ် ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ် ခွင့်ရဒေသဦးစီးဌာန၊ ဦးစီးဌာနက လွှဲအပ်တာဝန်ပေးထားသည့် ခရိုင် သို့မဟုတ် မြို့နယ်ဦးစီးဌာနသည် ထုတ်ပေးထားသော ပြည်တွင်းကုန်းလမ်းသယ်ယူ ပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းလိုင်စင် အမျိုးအစားအတိုင်း လုပ်ငန်းလိုင်စင်ရရှိသူ များက ဆောင်ရွက်ခြင်း ရှိ မရှိကိုလည်းကောင်း၊ လုပ်ငန်းလိုင်စင်ပါ စည်းကမ်း သတ်မှတ်ချက်များကို လိုက်နာခြင်း ရှိ မရှိ ကိုလည်းကောင်း စစ်ဆေးခြင်း၊ ကြီးကြပ်ခြင်း ပြုရမည်။

အခန်း (၁၀)

နယ်စပ်ဖြတ်ကျော် ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းလိုင်စင် အမျိုးအစားများ၊ လျှောက်ထားခြင်း၊ စိစစ်ခြင်း၊ ထုတ်ပေးခြင်းနှင့် ပြောင်းလဲပြင်ဆင်ခြင်း

၄၇။ နယ်စပ်ဖြတ်ကျော် ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းအတွက် လုပ်ငန်းလိုင်စင်ကို အောက်ပါအတိုင်း အမျိုးအစားခွဲခြားသတ်မှတ်သည် -

- (က) ကုန်စည်ပို့ဆောင်ခွင့်လုပ်ငန်းလိုင်စင်၊
- (ခ) ခရီးသည်ပို့ဆောင်ခွင့်လုပ်ငန်းလိုင်စင် (ခရီးစဉ် ရှိ)
- (ဂ) ခရီးသည်ပို့ဆောင်ခွင့်လုပ်ငန်းလိုင်စင် (ခရီးစဉ် မရှိ)။

၄၈။ နယ်စပ်ဖြတ်ကျော် ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းအတွက် လျှောက်ထားသည့် ခရီးစဉ်သည် စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံများ၏ မူဘောင် သဘော တူညီချက်အရ ခွင့်ပြုထားသော ခရီးစဉ်ဖြစ်ရမည်။

၄၉။ နယ်စပ်ဖြတ်ကျော် ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းလိုင်စင် ရရှိရန် လျှောက်ထားသူသည် ဦးစီးဌာနသို့ တိုက်ရိုက်ဖြစ်စေ၊ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်ဦးစီးဌာန၊ ပြည်ထောင်စုနယ်မြေဦးစီးဌာန၊ ကိုယ်ပိုင် အုပ်ချုပ်ခွင့်ရ တိုင်း သို့မဟုတ် ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရဒေသဦးစီးဌာန၊ ဦးစီး ဌာနက လွှဲအပ်တာဝန်ပေးထားသည့် ခရိုင် သို့မဟုတ် မြို့နယ်ဦးစီးဌာနမှ တစ်ဆင့် ဦးစီးဌာနသို့ဖြစ်စေ လျှောက်ထားရာတွင် အောက်ပါစာရွက်စာတမ်း အထောက်အထားများနှင့်အတူ တင်ပြရမည် -

- (က) ယာဉ်နှင့်သက်ဆိုင်သည့် အချက်အလက်အထောက်အထားများ၊
- (ခ) လျှောက်ထားသူ၏ နိုင်ငံသားစိစစ်ရေးကတ်ပြားနှင့် အိမ်ထောင်စု လူဦးရေစာရင်း (ပုံစံ-၆၆/၆) တို့၏ မူရင်းနှင့်မိတ္တူ။

- (ဂ) မြန်မာနိုင်ငံကုမ္ပဏီများဥပဒေအရ တရားဝင်မှတ်ပုံတင်ထားသော သက်တမ်းရှိ နိုင်ငံသားပိုင်ကုမ္ပဏီဖြစ်ကြောင်း အထောက်အထား၊
- (ဃ) နိုင်ငံခြားသားနှင့်ဖက်စပ်လုပ်ငန်းလုပ်ကိုင်ပါက မြန်မာနိုင်ငံကုမ္ပဏီများဥပဒေအရ တရားဝင်မှတ်ပုံတင်ထားသော နိုင်ငံသားနှင့် ဖက်စပ်ပြုလုပ်ထားသော သက်တမ်းရှိ နိုင်ငံသားပိုင်ကုမ္ပဏီဖြစ်ကြောင်း အထောက်အထား၊
- (င) နယ်စပ်ဖြတ်ကျော် ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းလုပ်ကိုင်ခွင့် လုပ်ငန်းလိုင်စင်လျှောက်ထားသူ၏ လိုင်စင်ဓာတ်ပုံ (၂) ပုံ၊
- (စ) ဦးစီးဌာနက အခါအားလျော်စွာ ပြင်ဆင်ဖြည့်စွက်သတ်မှတ်သော အခြား အထောက်အထားများ။

၅၀။ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်ဦးစီးဌာန၊ ပြည်ထောင်စုနယ်မြေဦးစီးဌာန၊ ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရ တိုင်း သို့မဟုတ် ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရ ဒေသဦးစီးဌာန၊ ဦးစီးဌာနက လွှဲအပ်တာဝန်ပေးထားသည့် ခရိုင် သို့မဟုတ် မြို့နယ်ဦးစီးဌာနသည် နည်းဥပဒေ ၄၉ အရ လျှောက်ထားချက်ကို လက်ခံရရှိလျှင် ဦးစီးဌာနသို့ ဆောလျင်စွာ ပေးပို့တင်ပြရမည်။

၅၁။ ဦးစီးဌာနသည် နည်းဥပဒေ ၄၉ အရ လျှောက်ထားချက်ကို လက်ခံရရှိလျှင်ဖြစ်စေ၊ နည်းဥပဒေ ၅၀ အရ တင်ပြချက်ကို လက်ခံရရှိလျှင်ဖြစ်စေ အောက်ပါတို့ကို စိစစ်ရမည် -

- (က) ဥပဒေပုဒ်မ ၁၃၊ ပုဒ်မ ၂၆ နှင့် နည်းဥပဒေ ၂၈ တို့ပါ သတ်မှတ်ချက်များနှင့် ညီညွတ်ခြင်း ရှိ မရှိ၊

- (ခ) ယခင်က ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်း လုပ်ကိုင်ခဲ့ဖူးခြင်း ရှိ မရှိ နှင့် လုပ်ကိုင်ခဲ့ဖူးခြင်းရှိပါက ယင်းလုပ်ငန်းနှင့် စပ်လျဉ်း၍ စည်းမျဉ်းစည်းကမ်း ဖောက်ဖျက်သော နာမည်ပျက်စာရင်းတွင် ပါဝင်ခြင်း ရှိ မရှိ၊
- (ဂ) လျှောက်ထားချက်ကို ခွင့်ပြုခြင်းဖြင့် တည်ဆဲ ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းအားလုံး သို့မဟုတ် တစ်ခုခုအပေါ် ဆိုးကျိုးသက်ရောက်နိုင်မှု ရှိ မရှိ၊
- (ဃ) အခါအားလျော်စွာ စဉ်းစားရန်လိုအပ်သည်ဟု ယူဆသည့် အခြားအချက်အလက်များနှင့် ကိုက်ညီခြင်း ရှိ မရှိ။

၅၂။ ဦးစီးဌာနသည် -

- (က) နယ်စပ်ဖြတ်ကျော် ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်း လိုင်စင်ထုတ်ပေးရန် ဆုံးဖြတ်ပါက လျှောက်ထားသော သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးမော်တော်ယာဉ်များသည် သတ်မှတ်စံနှုန်းနှင့် ကိုက်ညီခြင်း ရှိ မရှိ၊ နယ်စပ်ဖြတ်ကျော် ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်း ဆောင်ရွက်ရန် သင့်လျော်ခြင်း ရှိ မရှိ မော်တော်ယာဉ်စစ်ဆေးမှု ပြုရမည်။
- (ခ) သတ်မှတ်စံနှုန်းကိုက်ညီသော မော်တော်ယာဉ်စာရင်း တင်ပြမှသာလျှင် နယ်စပ်ဖြတ်ကျော် ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းလိုင်စင်အတွက် သတ်မှတ်ထားသည့် အခကြေးငွေကို ပေးသွင်းရန် လျှောက်ထားသူအား အကြောင်းကြားရမည်။
- (ဂ) နည်းဥပဒေ ၄၉ အရ လျှောက်ထားချက်ကို နည်းဥပဒေ ၅၁ နှင့်အညီ စိစစ်၍ အထောက်အထားများနှင့် အချက်အလက်များ ပြည့်စုံမှန်ကန်ကြောင်း တွေ့ရှိရပြီး သတ်မှတ်

ထားသည့် အခကြေးငွေကို ပေးသွင်းပြီးကြောင်း အထောက်အထား တင်ပြလျှင် စည်းကမ်းချက်များ သတ်မှတ်၍ နယ်စပ် ဖြတ်ကျော် ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းလိုင်စင် ထုတ်ပေးရမည်။ ယင်း လုပ်ငန်းလိုင်စင်တွင် လိုင်စင်သက်တမ်း သတ်မှတ်ဖော်ပြရမည်။

(ဃ) နည်းဥပဒေ ၄၉ အရ လျှောက်ထားချက်တွင် အထောက်အထား နှင့် အချက်အလက်များ ပြည့်စုံမှန်ကန်ခြင်းမရှိကြောင်း တွေ့ရှိ ရလျှင် လိုအပ်ချက်များကို ပြည့်စုံစွာ ဆောင်ရွက်နိုင်ရန်ဖြစ်စေ၊ အချက်အလက်များ မှန်ကန်စွာ ဖြည့်စွက်တင်ပြနိုင်ရန်ဖြစ်စေ လျှောက်ထားသူအား ညွှန်ကြား၍ လျှောက်လွှာကို ပြန်လည် ပေးအပ်ရမည်။

(င) လျှောက်ထားသူက လျှောက်လွှာကို ညွှန်ကြားချက်နှင့်အညီ ဆောင်ရွက်ပြီး ပြန်လည်တင်ပြရာတွင် အထောက်အထားနှင့် အချက်အလက်များ ပြည့်စုံမှန်ကန်ပြီး နယ်စပ်ဖြတ်ကျော် ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းလိုင်စင် ထုတ်ပေးသင့် ကြောင်း တွေ့ရှိပါက နယ်စပ်ဖြတ်ကျော် ကုန်းလမ်းသယ်ယူ ပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းလိုင်စင် ထုတ်ပေးရန် ဆုံးဖြတ်ရမည်။

(စ) လျှောက်ထားချက်ပါ အထောက်အထားနှင့် အချက်အလက် များအရ နယ်စပ်ဖြတ်ကျော် ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေး လုပ်ငန်းလိုင်စင် ထုတ်ပေးရန် မသင့်ကြောင်းတွေ့ရှိရလျှင် လုပ်ငန်းလိုင်စင်ထုတ်ပေးရန် ငြင်းပယ်နိုင်သည်။

(ဆ) နည်းဥပဒေခွဲ (၈) အရ လုပ်ငန်းလိုင်စင်ထုတ်ပေးရန် ငြင်းပယ် ကြောင်း ဆုံးဖြတ်လျှင် -

(၁) မည်သည့် အကြောင်းကြောင့် ငြင်းပယ်ကြောင်း လျှောက်ထားသူအား စာဖြင့် အကြောင်းကြားရမည်။

(၂) နည်းဥပဒေခွဲ (ဆ)၊ နည်းဥပဒေခွဲငယ် (၁) အရ အကြောင်းကြားစာတွင် ဦးစီးဌာန၏ ဆုံးဖြတ်ချက်ကို မကျေနပ်ပါက ဥပဒေပုဒ်မ ၅၈ နှင့်အညီ ရက်ပေါင်း ၃၀ အတွင်း ဝန်ကြီးဌာနသို့ အယူခံဝင်နိုင်ကြောင်း ဖော်ပြ ရမည်။

၅၃။ ဦးစီးဌာနသည် နယ်စပ်ဖြတ်ကျော် ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေး လုပ်ငန်းလိုင်စင်အတွက် အောက်ပါစာရွက်စာတမ်းများ ထုတ်ပေးရမည် -

- (က) လုပ်ငန်းလိုင်စင် အပိုင်း (၁) တစ်အုပ်၊
- (ခ) လိုင်စင်အရအသုံးပြုမည့် ယာဉ်တစ်စီးချင်းအတွက် လုပ်ငန်း လိုင်စင် အပိုင်း (၂) တစ်စောင်စီ၊
- (ဂ) လိုင်စင်အရ အသုံးပြုမည့် ယာဉ်တစ်စီးချင်းအတွက် ယာဉ် အမှတ်ပါ စတေကာတစ်ခုစီ၊
- (ဃ) လိုင်စင်အရ အသုံးပြုမည့် ယာဉ်တစ်စီးချင်းအတွက် နိုင်ငံ အမှတ်အသားပါ စတေကာတစ်ခုစီ။

၅၄။ နယ်စပ်ဖြတ်ကျော် ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းလိုင်စင် ရရှိသူသည် -

- (က) လုပ်ငန်းလိုင်စင် အပိုင်း (၂) ကို အများမြင်သာစေရန် သက်ဆိုင်ရာ သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးမော်တော်ယာဉ်တွင် ပြသ ထားရမည်။
- (ခ) နိုင်ငံအမှတ်အသားပါ စတေကာကို သယ်ယူပို့ဆောင်ရေး မော်တော်ယာဉ်၏ နောက် အလယ်တည့်တည့်တွင် ကပ်ထား ရမည်။

(ဂ) လုပ်ငန်းဆောင်ရွက်သည့် သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးမော်တော်ယာဉ် အမှတ် ပါရှိသောစတော့ကားကို သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးမော်တော်ယာဉ်၏ ရှေ့လောကာမှန်အတွင်း ဝဲဘက်အပေါ်ထောင့်တွင် ကပ်ထားရမည်။

၅၅။ ဦးစီးဌာနသည် ထုတ်ပေးထားသည့် နယ်စပ်ဖြတ်ကျော်ကုန်းလမ်း သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းလိုင်စင်၏ အကြောင်းအရာများကိုလည်းကောင်း၊ လုပ်ငန်းလိုင်စင် အသစ်ထုတ်ပေးခြင်း သို့မဟုတ် ပြင်ဆင်ခြင်းများကို လည်းကောင်း မှတ်တမ်းတင်ထားရှိရမည်။

၅၆။ လုပ်ငန်းအား ဆက်လက်ဆောင်ရွက်လိုပါက သက်တမ်းမကုန်ဆုံးမီ ရက်ပေါင်း (၃၀) ကြိုတင်၍ အသစ်ပြန်လည်လျှောက်ထားရမည်။

၅၇။ နယ်စပ်ဖြတ်ကျော် ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းလိုင်စင် တွင် ထပ်ဆင့်ရေးသွင်းချက်နှင့် ပြင်ဆင်ချက်များဖော်ပြရန်ရှိသည့်အခါ ဦးစီးဌာနသည် -

(က) လုပ်ငန်းလိုင်စင်ရရှိသူထံမှ လိုင်စင်အပိုင်း (၁) နှင့် (၂) တို့ကို တောင်းယူဖြည့်စွက်၍ ထပ်ဆင့်လက်မှတ်ရေးထိုးပြီး လုပ်ငန်းလိုင်စင်ရရှိသူအား ပြန်လည်ပေးအပ်ရမည်။

(ခ) ထပ်ဆင့်လက်မှတ်ရေးထိုးရန် နေရာမလုံလောက်လျှင် လုပ်ငန်းလိုင်စင်စာအုပ်အသစ် ထုတ်ပေးနိုင်သည်။

၅၈။ နယ်စပ်ဖြတ်ကျော် ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းလိုင်စင် ရရှိသူသည် လုပ်ငန်းတွင် အသုံးပြုသည့် သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးမော်တော်ယာဉ် အစားထိုးခြင်း၊ အရေအတွက် တိုးမြှင့်ခြင်း သို့မဟုတ် လျှော့ချခြင်းပြုလိုပါက ဦးစီးဌာန၏ ခွင့်ပြုချက်ဖြင့်သာ ဆောင်ရွက်ရမည်။

အခန်း (၁၁)

လုပ်ငန်းလိုင်စင် သက်တမ်းတိုးခြင်း

၅၉။ ပြည်တွင်းကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းလိုင်စင် ရရှိသူသည် ပြည်တွင်းကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းကို ဆက်လက်လုပ်ကိုင် လိုပါက -

(က) ဥပဒေပုဒ်မ ၂၀ အရ သက်တမ်းတိုးမြှင့်ပေးရန် လိုင်စင် သက်တမ်းမကုန်ဆုံးမီ ရက်ပေါင်း ၃၀ ကြိုတင်၍ လုပ်ငန်း လိုင်စင်ထုတ်ပေးသည့် သက်ဆိုင်ရာ ဦးစီးဌာနများသို့ သတ်မှတ် ပုံစံဖြင့် လျှောက်ထားရမည်။

(ခ) နည်းဥပဒေခွဲ (က) အရ လျှောက်ထားရာတွင် အောက်ပါတို့ကို ပူးတွဲတင်ပြရမည် -

(၁) အပိုင်း (၁)၊ (၂)။

(၂) သက်တမ်းရှိ သယ်ယူပို့ဆောင်ရေး မော်တော်ယာဉ် မှတ်ပုံတင်စာအုပ် မူရင်းနှင့်မိတ္တူ။

(၃) ပြည်တွင်းကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေး လုပ်ငန်း လိုင်စင်ရရှိသူ၏ လိုင်စင်ဓာတ်ပုံ (၂) ပုံ၊

(၄) လုပ်ငန်းလိုင်စင်ရရှိသူ၏ ဓာတ်ပုံပါရှိသော နိုင်ငံသား စိစစ်ရေးကတ်ပြား မူရင်းနှင့်မိတ္တူ။

(၅) ကိုယ်စားလှယ်ဖြင့် ဆောင်ရွက်ခြင်းဖြစ်ပါက တရားဝင် ကိုယ်စားလှယ်လွှဲအပ်စာနှင့် အဆိုပါကိုယ်စားလှယ်၏ ဓာတ်ပုံပါရှိသော နိုင်ငံသားစိစစ်ရေးကတ်ပြားမူရင်းနှင့် မိတ္တူ။

၆၀။ ဦးစီးဌာန၊ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်ဦးစီးဌာန၊ ပြည်ထောင်စု နယ်မြေဦးစီးဌာန၊ ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရ တိုင်း သို့မဟုတ် ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရ ဒေသဦးစီးဌာန၊ ဦးစီးဌာနက လွှဲအပ်တာဝန်ပေးထားသည့် ခရိုင် သို့မဟုတ် မြို့နယ်ဦးစီးဌာနသည် ပြည်တွင်းကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်း လုပ်ကိုင်ခွင့်လုပ်ငန်းလိုင်စင် သက်တမ်းတိုးမြှင့်ပေးရန် နည်းလမ်းတကျ တင်သွင်းသည့်လျှောက်လွှာကို စိစစ်ရာတွင် လျှောက်လွှာလက်ခံရရှိသည့်နေ့မှ ရက်ပေါင်း ၃၀ အတွင်း ခွင့်ပြုခြင်း သို့မဟုတ် ငြင်းပယ်ခြင်း ပြုရမည်။

၆၁။ ဦးစီးဌာန၊ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်ဦးစီးဌာန၊ ပြည်ထောင်စု နယ်မြေဦးစီးဌာန ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရ တိုင်း သို့မဟုတ် ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရ ဒေသဦးစီးဌာန၊ ဦးစီးဌာနက လွှဲအပ်တာဝန်ပေးထားသည့် ခရိုင် သို့မဟုတ် မြို့နယ်ဦးစီးဌာနသည် -

- (က) နည်းဥပဒေ ၅၉၊ နည်းဥပဒေခွဲ (က) အရ လျှောက်ထားချက်ကို လက်ခံရရှိသည့်အခါ လျှောက်လွှာပါအချက်များ မှန်ကန်စွာ ဖော်ပြခြင်း ရှိ မရှိ နှင့် နည်းဥပဒေ ၂၇ ပါ အချက်များနှင့် ကိုက်ညီခြင်း ရှိ မရှိ စိစစ်ရမည့်အပြင် အောက်ပါသတ်မှတ်ချက် များနှင့်အညီ ဆောင်ရွက်ခြင်း ရှိ မရှိ စဉ်းစားရမည် -
 - (၁) သက်ဆိုင်ရာလုပ်ငန်းလိုင်စင်အရ ကုန်းလမ်းသယ်ယူ ပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းလုပ်ကိုင်ရာတွင် ကျေနပ်လောက် အောင် ဆောင်ရွက်နိုင်ခဲ့ခြင်း ရှိ မရှိ၊
 - (၂) လုပ်ငန်းကိုဆက်လက်၍ ကျေနပ်ဖွယ်ရာ ဆောင်ရွက် နိုင်သည့် အခြေအနေ ရှိ မရှိ၊

- (၃) စည်းမျဉ်းစည်းကမ်း ဖောက်ဖျက်သောကြောင့် နာမည်ပျက် စာရင်းတွင် ထည့်သွင်းခံခဲ့ရခြင်း ရှိ မရှိ၊
- (၄) ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်း အားလုံးအတွက် ဖြစ်စေ၊ တစ်စိတ်တစ်ဒေသအတွက်ဖြစ်စေ ဆိုးကျိုး သက်ရောက်သော ဆောင်ရွက်ချက် ရှိ မရှိ၊
- (၅) ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းကို သက်ဆိုင်ရာ လုပ်ငန်းလိုင်စင်ပါ စည်းကမ်းချက်အတိုင်း လိုက်နာ ဆောင်ရွက်ခြင်း ရှိ မရှိ၊
- (၆) နည်းဥပဒေ ၅၅၊ နည်းဥပဒေခွဲ (ခ) ပါ စာရွက်စာတမ်း များ ပူးတွဲတင်ပြခြင်း ရှိ မရှိ။
- (ခ) နည်းဥပဒေခွဲ (က) အရ စိစစ်ပြီး ဥပဒေပုဒ်မ ၂၁ နှင့် ပုဒ်မ ၂၂ အရ ခွင့်ပြုရာတွင် -
 - (၁) လျှောက်လွှာပါအချက်များ မှန်ကန်ကြောင်း တွေ့ရှိပါက သတ်မှတ်အခကြေးငွေ ပေးသွင်းစေပြီး လိုင်စင်သက်တမ်း တိုးပေးရမည်။
 - (၂) လျှောက်လွှာပါအချက်များတွင် လိုအပ်ချက်ရှိပါက ပြင်ဆင်ဖြည့်စွက်ရန် လျှောက်ထားသူအား ညွှန်ကြား နိုင်သည်။ လျှောက်ထားသူက ညွှန်ကြားချက်နှင့်အညီ ဆောင်ရွက်တင်ပြလျှင် နည်းဥပဒေခွဲငယ် (၁)ပါ အတိုင်း ဆောင်ရွက်ရမည်။
- (ဂ) သက်ဆိုင်ရာလုပ်ငန်းကို ကျေနပ်ဖွယ်ရာ ဆက်လက်ဆောင်ရွက် နိုင်သည့်အခြေအနေရှိကြောင်း တွေ့ရှိရပြီး ကုန်းလမ်းသယ်ယူ

ပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းဆိုင်ရာ အစိုးရ၏မူဝါဒများနှင့်သော်လည်းကောင်း၊ စီမံချက်နှင့်သော်လည်းကောင်း မဆန့်ကျင်ပါက ပြည်တွင်းကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းလုပ်ကိုင်ခွင့် လုပ်ငန်းလိုင်စင်အသစ် လျှောက်ထားသူထက် လက်ရှိလုပ်ငန်းလိုင်စင် ရရှိထားသူကို ဦးစားပေးရမည်။

(ဆ) သက်ဆိုင်ရာ လုပ်ငန်းလိုင်စင်ကို သက်တမ်းတိုးရန် ငြင်းပယ်ကြောင်း ဆုံးဖြတ်လျှင် -

(၁) မည်သည့် အကြောင်းကြောင့် ငြင်းပယ်ကြောင်း လျှောက်ထားသူအား စာဖြင့် အကြောင်းကြားရမည်။

(၂) နည်းဥပဒေခွဲ(ဆ)၊ နည်းဥပဒေခွဲငယ်(၁) အရ အကြောင်းကြားစာတွင် သက်ဆိုင်ရာဦးစီးဌာန၏ ဆုံးဖြတ်ချက်ကို မကျေနပ်ပါက ဥပဒေပုဒ်မ ၅၄ နှင့် ပုဒ်မ ၅၈ တို့နှင့်အညီ ရက်ပေါင်း ၃၀ အတွင်း ဝန်ကြီးဌာနသို့ အယူခံဝင်နိုင်ကြောင်း ဖော်ပြရမည်။

၆၂။ ဦးစီးဌာနကဖြစ်စေ၊ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်ဦးစီးဌာနကဖြစ်စေ၊ ပြည်ထောင်စုနယ်မြေဦးစီးဌာနကဖြစ်စေ၊ ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရတိုင်း သို့မဟုတ် ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရဒေသဦးစီးဌာနကဖြစ်စေ၊ ဦးစီးဌာနကလွှဲအပ်တာဝန်ပေးထားသည့် ခရိုင် သို့မဟုတ် မြို့နယ်ဦးစီးဌာနကဖြစ်စေ သက်ဆိုင်ရာလုပ်ငန်းလိုင်စင်ကို သက်တမ်းတိုးမြှင့်ပေးရန် ဆုံးဖြတ်ပါက -

(က) သက်ဆိုင်ရာ လုပ်ငန်းလိုင်စင်အတွက် သတ်မှတ်သည့် သက်တမ်းတိုးမြှင့်ခကို ဦးစီးဌာနက သတ်မှတ်သည့်နည်းလမ်းအတိုင်း ပေးသွင်းရန် လျှောက်ထားသူအား အကြောင်းကြားရမည်။

(ခ) လျှောက်ထားသူက သက်ဆိုင်ရာ လုပ်ငန်းလိုင်စင် သက်တမ်း တိုးမြှင့်ခ ပေးသွင်းပြီးပါက လိုင်စင်သက်တမ်း တိုးပေးရမည်။
ယင်းလုပ်ငန်းလိုင်စင်တွင် လိုင်စင်သက်တမ်းကို သတ်မှတ် ဖော်ပြရမည်။

၆၃။ ပြည်တွင်းကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းလိုင်စင် ရရှိသူသည် သက်ဆိုင်ရာ လုပ်ငန်းလိုင်စင်ကို သက်တမ်းကုန်ဆုံးပြီးနောက် သက်တမ်း တိုးမြှင့်ခြင်းမပြုလျှင် ဥပဒေပုဒ်မ ၂၄၊ ပုဒ်မခွဲ (ခ) နှင့်အညီ လုပ်ငန်းလိုင်စင် ရပ်စဲစေရမည်။

၆၄။ ပြည်တွင်းကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းလိုင်စင်တွင် သက်တမ်းတိုးမြှင့်ခြင်းကိုသော်လည်းကောင်း၊ ထပ်ဆင့်ရေးသွင်းချက်နှင့် ပြင်ဆင်ချက်များကိုသော်လည်းကောင်း ဖော်ပြရန်ရှိသည့်အခါ ဦးစီးဌာန၊ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်ဦးစီးဌာန၊ ပြည်ထောင်စုနယ်မြေဦးစီးဌာန၊ ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရ တိုင်း သို့မဟုတ် ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရဒေသ ဦးစီးဌာန၊ ဦးစီးဌာနက လွှဲအပ်တာဝန်ပေးထားသည့် ခရိုင် သို့မဟုတ် မြို့နယ်ဦးစီးဌာန သည် -

(က) သက်ဆိုင်ရာ လုပ်ငန်းလိုင်စင်ရရှိသူထံမှ လိုင်စင် အပိုင်း (၁) နှင့် (၂) တို့ကို တောင်းယူဖြည့်စွက်၍ ထပ်ဆင့်လက်မှတ်ရေးထိုးပြီး လိုင်စင်ရရှိသူအား ပြန်လည်ပေးအပ်ရမည်။

(ခ) နည်းဥပဒေခွဲ (က) အရ ထပ်ဆင့်လက်မှတ်ရေးထိုးရန် နေရာ မလုံလောက်လျှင် လုပ်ငန်းလိုင်စင်စာအုပ် အသစ် လဲခြင်းဖြစ်ကြောင်း လုပ်ငန်းလိုင်စင်စာအုပ်အသစ်တွင် သင့်လျော်သလို ဖော်ပြ၍ ထုတ်ပေးနိုင်သည်။

အခန်း (၁၂)

လုပ်ငန်းလိုင်စင် ပျောက်ဆုံးခြင်း၊ ပျက်စီးခြင်း၊ မထင်ရှားခြင်း

၆၅။ ပြည်တွင်းကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းလိုင်စင် သို့မဟုတ် နယ်စပ်ဖြတ်ကျော် ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းလိုင်စင် ရရှိသူသည် လုပ်ငန်းလိုင်စင် ပျောက်ဆုံးလျှင်ဖြစ်စေ၊ ပျက်စီးလျှင်ဖြစ်စေ၊ လုပ်ငန်း လိုင်စင်ပါ ဖော်ပြချက်များ မထင်ရှားလျှင်ဖြစ်စေ ဦးစီးဌာန၊ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်ဦးစီးဌာန၊ ပြည်ထောင်စုနယ်မြေဦးစီးဌာန၊ ကိုယ်ပိုင် အုပ်ချုပ်ခွင့်ရ တိုင်း သို့မဟုတ် ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရဒေသ ဦးစီးဌာန၊ ဦးစီး ဌာနက လွှဲအပ်တာဝန်ပေးထားသည့် ခရိုင် သို့မဟုတ် မြို့နယ်ဦးစီးဌာနသို့ သက်ဆိုင်ရာ လုပ်ငန်းလိုင်စင်မိတ္တူရရှိရန် လျှောက်ထားရမည်။

၆၆။ ပြည်တွင်းကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းလိုင်စင် သို့မဟုတ် နယ်စပ်ဖြတ်ကျော် ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းလိုင်စင် ရရှိသူ သည်-

- (က) သက်ဆိုင်ရာ လုပ်ငန်းလိုင်စင်ပျောက်ဆုံး၍ လျှောက်ထားရာ တွင် အောက်ပါအထောက်အထား စာရွက်စာတမ်းများဖြင့် တင်ပြရမည် -
 - (၁) သက်ဆိုင်ရာ လုပ်ငန်းလိုင်စင်မိတ္တူထုတ်ပေးရန် လျှောက်လွှာ၊
 - (၂) လုပ်ငန်းလိုင်စင် ပျောက်ဆုံးမှုနှင့်စပ်လျဉ်း၍ တိုင်ကြား ထားကြောင်း သက်ဆိုင်ရာ ရဲစခန်း၏ ထောက်ခံချက်၊
 - (၃) လုပ်ငန်းလိုင်စင်ရရှိသူ၏ ဓာတ်ပုံပါရှိသော နိုင်ငံသား စိစစ်ရေးကတ်ပြား မူရင်းနှင့်မိတ္တူ၊

(၄) ကိုယ်စားလှယ်ဖြင့်ဆောင်ရွက်ခြင်းဖြစ်ပါက တရားဝင် ကိုယ်စားလှယ်လွှဲအပ်စာနှင့် အဆိုပါ ကိုယ်စားလှယ်၏ ဓာတ်ပုံပါရှိသော နိုင်ငံသားစိစစ်ရေးကတ်ပြား မူရင်းနှင့် မိတ္တူ။

(ခ) ပြည်တွင်းကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းလိုင်စင် သို့မဟုတ် နယ်စပ်ဖြတ်ကျော်ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေး လုပ်ငန်းလိုင်စင် ပျက်စီး၍ဖြစ်စေ၊ လုပ်ငန်းလိုင်စင်ပါ ဖော်ပြ ချက်များ မထင်ရှား၍ဖြစ်စေ လျှောက်ထားရာတွင် အောက်ပါ အထောက်အထား စာရွက်စာတမ်းများဖြင့် တင်ပြရမည် -

(၁) သက်ဆိုင်ရာ လုပ်ငန်းလိုင်စင်မိတ္တူထုတ်ပေးရန် လျှောက်လွှာ၊

(၂) ပျက်စီး၊ မထင်ရှားသည့် စာရွက်စာတမ်း အထောက် အထားများ၊

(၃) လုပ်ငန်းလိုင်စင်ရရှိသူ၏ ဓာတ်ပုံပါရှိသော နိုင်ငံသား စိစစ်ရေးကတ်ပြား မူရင်းနှင့် မိတ္တူ။

(၄) ကိုယ်စားလှယ်ဖြင့် ဆောင်ရွက်ခြင်းဖြစ်ပါက တရားဝင် ကိုယ်စားလှယ်လွှဲအပ်စာနှင့် အဆိုပါကိုယ်စားလှယ်၏ ဓာတ်ပုံပါရှိသော နိုင်ငံသားစိစစ်ရေးကတ်ပြား မူရင်းနှင့် မိတ္တူ။

၆၇။ ဦးစီးဌာန၊ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်ဦးစီးဌာန၊ ပြည်ထောင်စု နယ်မြေဦးစီးဌာန၊ ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရ တိုင်း သို့မဟုတ် ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ် ခွင့်ရဒေသဦးစီးဌာန၊ ဦးစီးဌာနက လွှဲအပ်တာဝန်ပေးထားသည့် ခရိုင် သို့မဟုတ်

မြို့နယ်ဦးစီးဌာနသည် နည်းဥပဒေ ၆၅ အရ မိတ္တူထုတ်ပေးရန် လျှောက်ထားချက်ကို ရရှိလျှင် နည်းဥပဒေ ၆၆ ပါ အချက်များအရ စိစစ်၍ သတ်မှတ်သည့် အခကြေးငွေပေးသွင်းစေပြီး မိတ္တူတစ်စောင်ကို “မိတ္တူ” ဟု မှတ်သား၍ လျှောက်ထားသူအား ထုတ်ပေးရမည်။

အခန်း (၁၃)

**လုပ်ငန်းလိုင်စင်ကို ပြင်ဆင်ခြင်း၊ ယာယီရပ်ဆိုင်းခြင်း၊
ဖျက်သိမ်းခြင်းနှင့် ပယ်ဖျက်ခြင်း**

၆၈။ ပြည်တွင်းကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းလိုင်စင် သို့မဟုတ် နယ်စပ်ဖြတ်ကျော် ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းလိုင်စင် ရရှိသူသည် လုပ်ငန်းလိုင်စင်၌ ဖော်ပြသော သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးမော်တော်ယာဉ်ကို -

(က) ရောင်းချသောကြောင့်ဖြစ်စေ၊ အခြား မော်တော်ယာဉ်တစ်စီး ပြောင်းလဲသောကြောင့်ဖြစ်စေ သက်ဆိုင်ရာ လုပ်ငန်းလိုင်စင်ပါ သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးမော်တော်ယာဉ်နှင့် သက်ဆိုင်သော အချက်အလက်ကို ပြင်ဆင်ရန် လိုအပ်ပါက ယင်းလုပ်ငန်းလိုင်စင်ကို ထုတ်ပေးသော သက်ဆိုင်ရာ ဦးစီးဌာနသို့ အောက်ပါ အထောက်အထား စာရွက်စာတမ်းများနှင့် အတူ ပူးတွဲ လျှောက်ထားရမည် -

- (၁) လုပ်ငန်းလိုင်စင်၊
- (၂) အစားထိုးခြင်း၊ အရေအတွက်တိုးမြှင့်ခြင်း ဆောင်ရွက်လိုသည့် ယာဉ်များ၏ သက်တမ်းရှိ မော်တော်ယာဉ် မှတ်ပုံတင်စာအုပ် မူရင်းနှင့် မိတ္တူများ၊

(၃) အစားထိုးခြင်း၊ အရေအတွက် တိုးမြှင့်ခြင်း ဆောင်ရွက်
လိုသည့် မော်တော်ယာဉ်များ၏ ဓာတ်ပုံ သုံးပုံ၊ (ရှေ့၊
နောက်၊ စတီယာရင်ဘက်ဘေး)

(၄) လုပ်ငန်းလိုင်စင်ရရှိသူ၏ ဓာတ်ပုံပါရှိသော နိုင်ငံသား
စိစစ်ရေးကတ်ပြား မူရင်းနှင့် မိတ္တူ။

(၅) ကိုယ်စားလှယ်ဖြင့်ဆောင်ရွက်ခြင်းဖြစ်ပါက တရားဝင်
ကိုယ်စားလှယ်လွှဲအပ်စာနှင့် အဆိုပါ ကိုယ်စားလှယ်၏
ဓာတ်ပုံပါရှိသော နိုင်ငံသားစိစစ်ရေးကတ်ပြား မူရင်းနှင့်
မိတ္တူ။

(ခ) အကြောင်းတစ်ခုခုကြောင့် လုပ်ငန်းလုပ်ကိုင်လိုခြင်းမရှိတော့
လျှင် ပြည်တွင်းကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်း
လုပ်ကိုင်ခွင့် သို့မဟုတ် နယ်စပ်ဖြတ်ကျော်ကုန်းလမ်းသယ်ယူ
ပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်း လုပ်ကိုင်ခွင့်လုပ်ငန်းလိုင်စင်ကို ဖျက်သိမ်း
ခြင်း ဆောင်ရွက်နိုင်ရန် လုပ်ငန်းလိုင်စင်ထုတ်ပေးသော
သက်ဆိုင်ရာ ဦးစီးဌာနသို့ တင်ပြရမည်။

၆၉။ ပြည်တွင်းကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်း လုပ်ကိုင်ခွင့်
သို့မဟုတ် နယ်စပ်ဖြတ်ကျော်ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်း
လုပ်ကိုင်ခွင့်လုပ်ငန်းလိုင်စင် ထုတ်ပေးသည့် သက်ဆိုင်ရာဦးစီးဌာနသည် -

(က) နည်းဥပဒေ ၆၈၊ နည်းဥပဒေခွဲ (က) အရ လျှောက်ထားချက်ကို
စိစစ်၍ ပြင်ဆင်ပေးသင့်ကြောင်း တွေ့ရှိရပါက ယင်းလုပ်ငန်း
လိုင်စင်ပါ သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးမော်တော်ယာဉ်နှင့် သက်ဆိုင်
သော အချက်အလက်ကို မှတ်တမ်းတင်၍ ပြင်ဆင်ပေးရမည်။

(ခ) နည်းဥပဒေ ၆၈၊ နည်းဥပဒေခွဲ (ခ) အရ သက်ဆိုင်ရာ လုပ်ငန်း လိုင်စင်ကို ဖျက်သိမ်းရန် တင်ပြလျှင် ဖျက်သိမ်းခွင့်ပြုရမည်။

၇၀။ ဦးစီးဌာန၊ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်ဦးစီးဌာန၊ ပြည်ထောင်စု နယ်မြေဦးစီးဌာန၊ ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရ တိုင်း သို့မဟုတ် ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ် ခွင့်ရဒေသဦးစီးဌာန၊ ဦးစီးဌာနက လွှဲအပ်တာဝန်ပေးထားသည့် ခရိုင် သို့မဟုတ် မြို့နယ်ဦးစီးဌာနသည် -

(က) ပြည်တွင်းကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းလိုင်စင် သို့မဟုတ် နယ်စပ်ဖြတ်ကျော်ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေး လုပ်ငန်းလိုင်စင်ရရှိသူက ယင်း၏ သက်ဆိုင်ရာ ကုန်းလမ်း သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းကို ယာယီရပ်ဆိုင်းရန် လျှောက်ထားလျှင် ခွင့်ပြုနိုင်သည်။

(ခ) နည်းဥပဒေခွဲ (က) အရ ယာယီရပ်ဆိုင်းရန် ခွင့်ပြုရာ၌ တစ်ကြိမ်လျှင် ရက်ပေါင်း ၃၀ ထက် မပိုစေရ။

၇၁။ ဦးစီးဌာန၊ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်ဦးစီးဌာန၊ ပြည်ထောင်စု နယ်မြေဦးစီးဌာန၊ ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရ တိုင်း သို့မဟုတ် ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ် ခွင့်ရဒေသဦးစီးဌာန၊ ဦးစီးဌာနက လွှဲအပ်တာဝန်ပေးထားသည့် ခရိုင် သို့မဟုတ် မြို့နယ်ဦးစီးဌာနသည် အောက်ပါအကြောင်းတစ်ရပ်ရပ်ကို အရေးယူ ဆောင်ရွက်သည့်အခါ သက်ဆိုင်ရာ လုပ်ငန်းလိုင်စင်ရရှိထားသူအား တိုက်ရိုက် ဖြစ်စေ၊ နောက်ဆုံးပေးထားသည့် နေရပ်လိပ်စာအတိုင်း အကြောင်းကြား စာကို စာတိုက်မှ မှတ်ပုံတင်ပေးပို့၍ဖြစ်စေ အကြောင်းကြားရမည် -

(က) နည်းဥပဒေ ၆၈၊ နည်းဥပဒေခွဲ (က) အရ လုပ်ငန်းလိုင်စင်ပါ သယ်ယူပို့ဆောင်ရေး မော်တော်ယာဉ်နှင့် သက်ဆိုင်သော အချက်အလက်ကို ပြင်ဆင်ခြင်း၊

- (ခ) နည်းဥပဒေ ၆၈၊ နည်းဥပဒေခွဲ (ခ) အရ လုပ်ငန်းလိုင်စင် ဖျက်သိမ်းခြင်း၊
- (ဂ) နည်းဥပဒေ ၇၀ အရ ယာယီရပ်ဆိုင်းခွင့်ပြုခြင်း၊
- (ဃ) ဥပဒေပုဒ်မ ၅၁၊ ပုဒ်မခွဲ (က) အရ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်ဦးစီးဌာနကဖြစ်စေ၊ ပုဒ်မ ၅၂၊ ပုဒ်မခွဲ (က) အရ ဦးစီး ဌာနကဖြစ်စေ ကာလသတ်မှတ်၍ လုပ်ငန်းလိုင်စင်ကို ယာယီ ရပ်ဆိုင်းသည့် အမိန့် ချမှတ်ခြင်းနှင့်စပ်လျဉ်း၍ အရေးယူ ဆောင်ရွက်ခြင်း၊
- (င) ဥပဒေပုဒ်မ ၅၁၊ ပုဒ်မခွဲ (ခ) အရ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်ဦးစီးဌာနကဖြစ်စေ၊ ဥပဒေပုဒ်မ ၅၂၊ ပုဒ်မခွဲ (ခ) အရ ဦးစီးဌာနကဖြစ်စေ သက်ဆိုင်ရာ လုပ်ငန်းလိုင်စင်ကို ပယ်ဖျက် သည့်အမိန့် ချမှတ်ခြင်းနှင့်စပ်လျဉ်း၍ အရေးယူဆောင်ရွက်ခြင်း။

၇၂။ နည်းဥပဒေ ၇၁ ၊ နည်းဥပဒေခွဲ (ဃ) နှင့် (င) အရ အကျုံးဝင်သော လုပ်ငန်းလုပ်ကိုင်ခွင့် ရရှိသူသည် အကြောင်းကြားစာကို လက်ခံရရှိလျှင် လက်ခံ ရရှိသည့်နေ့မှ ၁၀ ရက်အတွင်း ရယူထားသည့် လုပ်ငန်းလိုင်စင်ဆိုင်ရာ စာရွက် စာတမ်းအထောက်အထားများကို လုပ်ငန်းလိုင်စင် ထုတ်ပေးထားသော ဦးစီး ဌာန သို့မဟုတ် သက်ဆိုင်ရာ ဦးစီးဌာနသို့ ပေးပို့ရမည်။

အခန်း (၁၄)

သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းလိုင်စင်နှင့် လိုင်စင်ပါယာဉ်များ၏ ပြောင်းလဲချက်လျှောက်ထားခြင်း

၇၃။ လုပ်ငန်းလိုင်စင် ရရှိထားသူသည် လုပ်ငန်းလိုင်စင်ပါ အချက်အလက် များကို ပြင်ဆင်ခြင်း၊ ပြောင်းလဲခြင်း ပြုလုပ်လိုပါက လုပ်ငန်းလိုင်စင် ထုတ်ပေးသည့် သက်ဆိုင်ရာဦးစီးဌာနသို့ သတ်မှတ်ပုံစံဖြင့် လျှောက်ထားရမည်။

၇၄။ လုပ်ငန်းလိုင်စင်အရ အသုံးပြုသည့် မော်တော်ယာဉ်၏ ပိုင်ရှင်အမည် ပြောင်းလဲပေးရန် လျှောက်ထားသည့်အခါ အောက်ပါတို့ကို ပူးတွဲတင်ပြ ရမည် -

- (က) သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းလုပ်ကိုင်ခွင့် အသိအမှတ်ပြု လက်မှတ်၊ အပိုင်း (၁)၊ (၂)၊
- (ခ) သက်တမ်းရှိ သယ်ယူပို့ဆောင်ရေး မော်တော်ယာဉ်မှတ်ပုံတင် စာအုပ် မူရင်းနှင့်မိတ္တူ၊
- (ဂ) လုပ်ငန်းလိုင်စင်ရရှိသူ၏ ဓာတ်ပုံပါရှိသော နိုင်ငံသားစိစစ်ရေး ကတ်ပြား မူရင်းနှင့်မိတ္တူ၊
- (ဃ) ကိုယ်စားလှယ်ဖြင့် ဆောင်ရွက်ခြင်းဖြစ်ပါက တရားဝင် ကိုယ်စားလှယ်လွှဲအပ်စာနှင့် အဆိုပါ ကိုယ်စားလှယ်၏ ဓာတ်ပုံ ပါရှိသော နိုင်ငံသားစိစစ်ရေးကတ်ပြား မူရင်းနှင့်မိတ္တူ။

၇၅။ သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ကိုင်သူ နေရပ်လိပ်စာပြောင်း လျှောက်ထား သည့်အခါ အောက်ပါတို့ကို ပူးတွဲတင်ပြရမည် -

- (က) သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းလုပ်ကိုင်ခွင့် အသိအမှတ်ပြု လက်မှတ်၊ အပိုင်း (၁)၊ (၂)၊
- (ခ) လျှောက်ထားသူ၏ အိမ်ထောင်စုလူဦးရေစာရင်း (ပုံစံ ၆၆/၆) သို့မဟုတ် ရပ်ကွက်အုပ်ချုပ်ရေးမှူး ထောက်ခံချက်၊
- (ဂ) လုပ်ငန်းလိုင်စင်ရရှိသူ၏ ဓာတ်ပုံပါရှိသော နိုင်ငံသားစိစစ်ရေး ကတ်ပြား မူရင်းနှင့်မိတ္တူ၊
- (ဃ) ကိုယ်စားလှယ်ဖြင့် ဆောင်ရွက်ခြင်းဖြစ်ပါက တရားဝင် ကိုယ်စားလှယ်လွှဲအပ်စာနှင့် အဆိုပါ ကိုယ်စားလှယ်၏ ဓာတ်ပုံ ပါရှိသော နိုင်ငံသားစိစစ်ရေးကတ်ပြား မူရင်းနှင့်မိတ္တူ။

၇၆။ ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်း လိုင်စင်အမျိုးအစား ပြောင်းလဲလျှောက်ထားလိုသူသည် အောက်ပါတို့ကို ပူးတွဲတင်ပြရမည် -

- (က) သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းလုပ်ကိုင်ခွင့် အသိအမှတ်ပြု လက်မှတ်၊ အပိုင်း (၁)၊ (၂)၊
- (ခ) နည်းဥပဒေ ၃၁ ပါ အထောက်အထား စာရွက်စာတမ်းများ။

အခန်း (၁၅)

ယာယီခွင့်ပြုလက်မှတ်များ

၇၇။ ဦးစီးဌာနကဖြစ်စေ၊ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်ဦးစီးဌာနက ဖြစ်စေ၊ ပြည်ထောင်စုနယ်မြေဦးစီးဌာနကဖြစ်စေ၊ ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရ တိုင်း သို့မဟုတ် ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရဒေသဦးစီးဌာနကဖြစ်စေ၊ ဦးစီးဌာနက လွှဲအပ်တာဝန်ပေးထားသည့် ခရိုင် သို့မဟုတ် မြို့နယ်ဦးစီးဌာနကဖြစ်စေ သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းလုပ်ကိုင်သူအား အောက်ပါ အကြောင်း ကိစ္စရပ်များအတွက် ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းဆောင်ရွက်ရန် ယာယီ ခွင့်ပြုလက်မှတ်ထုတ်ပေးနိုင်သည် -

- (က) ဥပဒေ ပုဒ်မ ၂၃၊ ပုဒ်မခွဲ (က) အရ သက်ဆိုင်ရာဒေသအတွင်း နိုင်ငံတော်နှင့် ပြည်သူ့အကျိုးငှာ အရေးတကြီး သို့မဟုတ် အထူး လိုအပ်ချက်များကို ဖြည့်တင်းဆောင်ရွက်ရန် လိုအပ် လျက်ရှိကြောင်း ကိုယ်တိုင်စိစစ်တွေ့ရှိရခြင်း သို့မဟုတ် လျှောက်ထားချက်အရ တွေ့ရှိရခြင်း၊
- (ခ) ဥပဒေ ပုဒ်မ ၂၃၊ ပုဒ်မခွဲ (ခ) အရ သက်ဆိုင်ရာ လုပ်ငန်း လိုင်စင်ကို သက်တမ်းတိုးမြှင့်ပေးရန် နည်းလမ်းတကျ တင်သွင်း

သည့် လျှောက်လွှာကို စိစစ်ရာတွင် နည်းဥပဒေ ၆၀ အရ သတ်မှတ်ကာလအတွင်း ဆုံးဖြတ်ရန် အခက်အခဲရှိခြင်းကြောင့် လက်ရှိလုပ်ငန်းလိုင်စင် သက်တမ်းကုန်ဆုံးသည့်နေ့ရက်ထက် ကျော်လွန်၍ အဆိုပါလုပ်ငန်းများကို ဆက်လက်ဆောင်ရွက်ခွင့် ပြုရန်။

၇၈။ လုပ်ငန်းလိုင်စင်ရရှိထားသူသည် လုပ်ငန်းလိုင်စင်သက်တမ်း တိုးမြှင့်ပေးရန် လျှောက်ထားဆဲဖြစ်ပြီး လုပ်ငန်းလိုင်စင်သက်တမ်း တိုးမြှင့်ပေးခြင်း မပြုရသေးမီကာလအတွင်း ယာယီခွင့်ပြုလက်မှတ်ထုတ်ပေးရန် ဦးစီးဌာနတွင် ဖြစ်စေ၊ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်ဦးစီးဌာနတွင်ဖြစ်စေ၊ ပြည်ထောင်စုနယ်မြေဦးစီးဌာနတွင်ဖြစ်စေ၊ ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရ တိုင်း သို့မဟုတ် ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရဒေသဦးစီးဌာနတွင်ဖြစ်စေ၊ ဦးစီးဌာနက လွှဲအပ်တာဝန်ပေးထားသည့် ခရိုင် သို့မဟုတ် မြို့နယ်ဦးစီးဌာနတွင်ဖြစ်စေ လျှောက်ထားရမည်။

၇၉။ ခရီးစဉ်ခရီးသည် သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းအတွက် ခွင့်ပြုခရီးစဉ် မဟုတ်သောဒေသသို့ ယာယီပို့ဆောင်ခွင့်ရရှိရန် -

(က) ယာယီခွင့်ပြုလက်မှတ် ထုတ်ပေးရေးအတွက် သက်ဆိုင်ရာ ဦးစီးဌာနသို့ လျှောက်ထားရမည်။

(ခ) နည်းဥပဒေခွဲ (က) အရ လျှောက်ထားသည့်အခါ သက်တမ်းရှိ လုပ်ငန်းလိုင်စင်ကို ပူးတွဲတင်ပြရမည်။

၈၀။ (က) ဦးစီးဌာနကဖြစ်စေ၊ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်ဦးစီးဌာနကဖြစ်စေ၊ ပြည်ထောင်စုနယ်မြေဦးစီးဌာနကဖြစ်စေ၊ ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရ တိုင်း သို့မဟုတ် ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရ

ဒေသဦးစီးဌာနကဖြစ်စေ၊ ဦးစီးဌာနက လွှဲအပ်တာဝန်ပေးထားသည့် ခရိုင် သို့မဟုတ် မြို့နယ်ဦးစီးဌာနကဖြစ်စေ -

- (၁) ယာယီခွင့်ပြုလက်မှတ်လျှောက်ထားသူ၏ တင်ပြချက်ကို စိစစ်၍ ယာယီခွင့်ပြုလက်မှတ်နှင့် တြိဂံကို ထုတ်ပေးနိုင်သည်။
 - (၂) ယာယီခွင့်ပြုလက်မှတ်ကို ပြန်လည်အပ်နှံချိန်တွင် နည်းဥပဒေ ၇၉၊ နည်းဥပဒေခွဲ (ခ) အရ တင်ပြထားသော သက်ဆိုင်ရာ လုပ်ငန်းလိုင်စင်ကို လျှောက်ထားသူအား ပြန်လည်ထုတ်ပေးရမည်။
- (ခ) နည်းဥပဒေ ၇၇ အရ ယာယီခွင့်ပြုလက်မှတ် ထုတ်ပေးခြင်းသည် -
- (၁) အမြဲတမ်းလုပ်ငန်းလိုင်စင်ထုတ်ပေးရန် အကြောင်းရင်း တစ်ရပ်ဖြစ်သည်ဟု မှတ်ယူခြင်း မပြုရ၊
 - (၂) သက်ဆိုင်ရာ လုပ်ငန်းများဆောင်ရွက်ရန် လုပ်ငန်းလိုင်စင်အတွက် တင်သွင်းထားဆဲလျှောက်လွှာနှင့် စပ်လျဉ်း၍ စဉ်းစားခြင်းကို ထိခိုက်ခြင်း မရှိစေရ။

၈၁။ ဦးစီးဌာန၊ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်ဦးစီးဌာန၊ ပြည်ထောင်စုနယ်မြေဦးစီးဌာန၊ ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရ တိုင်း သို့မဟုတ် ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရဒေသဦးစီးဌာန၊ ဦးစီးဌာနက လွှဲအပ်တာဝန်ပေးထားသည့် ခရိုင် သို့မဟုတ် မြို့နယ်ဦးစီးဌာနတို့သည် လုပ်ငန်းလိုင်စင်သက်တမ်း တိုးမြှင့်ပေးရန် လျှောက်ထားဆဲဖြစ်သူက ယာယီခွင့်ပြုလက်မှတ်ထုတ်ပေးရန် လျှောက်ထားသည့်အခါ -

- (က) သက်တမ်းတိုးမြှင့်ရန် လျှောက်ထားချိန်က တင်ပြထားသော လုပ်ငန်းလိုင်စင်ကို ယာယီခွင့်ပြုလက်မှတ် လျှောက်ထားရာတွင် ပူးတွဲတင်ပြသကဲ့သို့ မှတ်ယူ၍ ယာယီခွင့်ပြုလက်မှတ်နှင့် တြိဂံကို ထုတ်ပေးနိုင်သည်။
- (ခ) လုပ်ငန်းလိုင်စင်သက်တမ်းတိုး လျှောက်ထားဆဲကာလတွင် ယာယီခွင့်ပြုလက်မှတ်ကို တစ်ကြိမ်သာ ထုတ်ပေးရမည်။

၈၂။ ဦးစီးဌာနသည် အရေးတကြီးကိစ္စများတွင် ယာယီခွင့်ပြုလက်မှတ် ထုတ်ပေးနိုင်ရန် ဦးစီးဌာန၏ အရာရှိတစ်ဦးဦးကို တာဝန်ပေးအပ်၍ အာဏာ အပ်နှင်းနိုင်သည်။ ယင်းသို့ အာဏာအပ်နှင်းခြင်းခံရသော အရာရှိသည် ယင်း ကိစ္စနှင့်စပ်လျဉ်း၍ လုပ်ငန်းဆောင်ရွက်ချက်များကို ဦးစီးဌာနသို့ တင်ပြရမည်။

အခန်း (၁၆)

အခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံများမှ ပြည်တွင်းသို့ဝင်ရောက်မည့် နယ်စပ် ဖြတ်ကျော် ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်း လုပ်ကိုင်မည့် ယာဉ်များအား စိစစ်ခြင်းနှင့်ခွင့်ပြုခြင်း

၈၃။ နယ်စပ်ဖြတ်ကျော် ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းများ ကြီးကြပ်ကွပ်ကဲရေးလုပ်ငန်းကော်မတီသည် ဥပဒေပုဒ်မ ၂၉ အရ လုပ်ငန်း လုပ်ကိုင်ရန် လျှောက်ထားချက်ကို လက်ခံရရှိလျှင် အောက်ပါတို့ကို စိစစ် ရမည် -

- (က) သက်ဆိုင်ရာနိုင်ငံက ထုတ်ပေးသော နယ်စပ်ဖြတ်ကျော် ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်း လုပ်ကိုင်ခွင့်လုပ်ငန်း လိုင်စင်ပါရှိခြင်း ရှိ မရှိ၊

- (ခ) နယ်စပ်ဖြတ်ကျော် ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်း ဆောင်ရွက်သူအမည်စာရင်းတွင် ပါဝင်သူ ဟုတ် မဟုတ်၊
- (ဂ) စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတစ်ခုအတွက် ခွင့်ပြုချက်ထုတ်ပေးနိုင်သည့် ခရီးသည်နှင့် ကုန်စည်သယ်ယူပို့ဆောင်သော ခွဲတမ်းခေါက်ရေ ကျော်လွန်ခြင်း ရှိ မရှိ၊
- (ဃ) စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတွင် မှတ်ပုံတင်ထားသည့် သက်တမ်းရှိ သယ်ယူ ပို့ဆောင်ရေးမော်တော်ယာဉ် ဟုတ် မဟုတ်၊
- (င) အိမ်ရှင်နိုင်ငံ၏ သတ်မှတ်ချက်နှင့်ညီညွတ်သော သယ်ယူ ပို့ဆောင်ရေး မော်တော်ယာဉ် ဟုတ် မဟုတ်၊
- (စ) သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်း လုပ်ကိုင်သူများ၊ ယာဉ်မောင်းနှင့် ယာဉ်အကူများသည် -
 - (၁) နှစ်နိုင်ငံ ဗီဇာကင်းလွတ်ခွင့်သဘောတူစာချုပ်အရ ဗီဇာ ကင်းလွတ်ခွင့်ရှိသူမဟုတ်လျှင် လက်ရှိကျင့်သုံးနေသော လူဝင်မှုကြီးကြပ်ရေးဆိုင်ရာ ဗီဇာ မူဝါဒနှင့်အညီ လိုက်နာ ဆောင်ရွက်ခြင်း ရှိ မရှိ၊
 - (၂) ယာဉ်မောင်းသည် အိမ်ရှင်စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံက ထုတ်ပေး ထားသည့် သက်တမ်းရှိ ယာဉ်မောင်းလိုင်စင် သို့မဟုတ် အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာ ယာဉ်မောင်းနှင့်ခွင့်လက်မှတ် ရရှိ ထားခြင်း ရှိ မရှိ၊
 - (၃) ယာဉ်အကူသည် အိမ်ရှင်စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံက ထုတ်ပေး ထားသော သက်တမ်းရှိ ယာဉ်အကူလက်မှတ် ရရှိထားခြင်း ရှိ မရှိ။

(ဆ) စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံများ၏ ထပ်မံဖြည့်စွက်သည့် သဘောတူညီချက်၊ အသစ်ချုပ်ဆိုသည့်စာချုပ်ပါ သဘောတူညီချက်များအရ သတ်မှတ်သည့် အခြားအချက်များနှင့် ညီညွတ်ခြင်း ရှိ မရှိ။

၈၄။ နယ်စပ်ဖြတ်ကျော် ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းများ ကြီးကြပ်ကွပ်ကဲရေးလုပ်ငန်းကော်မတီသည် ဥပဒေပုဒ်မ ၂၉ အရ လျှောက်ထားချက်ကို စိစစ်ပြီး -

(က) နည်းဥပဒေ ၈၃ ပါ အချက်များနှင့် ညီညွတ်ကြောင်းတွေ့ရှိပါက ခွင့်ပြုချက် ထုတ်ပေးနိုင်သည်။

(ခ) နည်းဥပဒေ ၈၃ ပါ အချက်များနှင့် ညီညွတ်ခြင်း မရှိကြောင်း တွေ့ရှိပါက လျှောက်ထားသူအား ပြင်ဆင်ဖြည့်စွက်လျှောက်ထားရန် ညွှန်ကြားနိုင်သည်။

(ဂ) နည်းဥပဒေခွဲ (ခ) အရ ညွှန်ကြားချက်နှင့် စပ်လျဉ်း၍ လျှောက်ထားသူက ပြည့်စုံစွာ ပြင်ဆင်ဖြည့်စွက်တင်ပြလျှင် နည်းဥပဒေခွဲ (က) ပါအတိုင်း ခွင့်ပြုချက် ထုတ်ပေးနိုင်သည်။

(ဃ) နည်းဥပဒေ ၈၃ ပါ အချက်များနှင့် ညီညွတ်ရန် ဆောင်ရွက်နိုင်ခြင်းမရှိဟု ယူဆပါက ခွင့်ပြုချက်ထုတ်ပေးရန် ငြင်းပယ်နိုင်သည်။

(င) ခွင့်ပြုချက်ထုတ်ပေးရန် ငြင်းပယ်လျှင် ငြင်းပယ်ရသည့် အကြောင်းရင်းကို ဖော်ပြ၍ လျှောက်ထားသူထံ စာဖြင့် အကြောင်းကြားရမည်။

(စ) နည်းဥပဒေခွဲ (က) သို့မဟုတ် (ဂ) အရ ခွင့်ပြုချက်ထုတ်ပေးရန် ဆုံးဖြတ်ပါက ခွင့်ပြုချက်သက်တမ်းတစ်နှစ်သတ်မှတ်ခြင်း၊ စည်းကမ်းသတ်မှတ်ခြင်း ပြုရမည်။

၅၄
အခန်း (၁၇)
ကုန်ပို့လွှာ

၈၅။ နယ်စပ်ဖြတ်ကျော် ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းလိုင်စင် ရရှိသူနှင့် သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးမော်တော်ယာဉ်တို့အတွက် ဦးစီးဌာနက နောက်ဆက်တွဲဇယားဖြင့် သတ်မှတ်ထားသည့် ကုန်ပို့လွှာပုံစံကို အသုံးပြု ရမည်။

၈၆။ ကုန်ပို့လွှာတွင် အောက်ပါအချက်များ ပါဝင်ရမည် -

- (က) ကုန်ပို့လွှာနေ့စွဲနှင့် ထုတ်ပေးသည့် နေရာ၊
- (ခ) ကုန်တင်ပို့သူ၏ အမည်နှင့် နေရပ်လိပ်စာအပြည့်အစုံ၊
- (ဂ) သယ်ဆောင်သူ၏ အမည်နှင့် နေရပ်လိပ်စာအပြည့်အစုံ၊
- (ဃ) ကုန်ပစ္စည်းကို တာဝန်ယူသည့် နေရာ၊ နေ့စွဲနှင့် ကုန်ပစ္စည်းအား ပေးအပ်ရန် သတ်မှတ်သည့်နေရာ၊
- (င) ကုန်လက်ခံသူ၏ အမည်နှင့် နေရပ်လိပ်စာအပြည့်အစုံ၊
- (စ) ကုန်ပစ္စည်း၏ သဘာဝအလျောက် သာမန်အသုံးပြုမှု အမျိုးအစားနှင့် ထုပ်ပိုးပုံနည်းစနစ်၊
- (ဆ) အန္တရာယ်ရှိ ကုန်စည်ဖြစ်လျှင် အန္တရာယ်ရှိကြောင်းဖော်ပြချက်၊
- (ဇ) အထုပ်အရေအတွက်နှင့် ယင်းတို့၏ ထူးခြားသောအမှတ် အသားနှင့် နံပါတ်စဉ်များ၊
- (ဈ) ကုန်ပစ္စည်းများ၏ စုစုပေါင်းအလေးချိန် သို့မဟုတ် အရေအတွက်၊
- (ည) သယ်ဆောင်စရိတ်၊ နောက်ဆက်တွဲစရိတ်များနှင့် ပဋိညာဉ် ပြုလုပ်သည့်အချိန်မှစ၍ ပေးအပ်သည့် အချိန်ထိကျခံရန်

ပေါ်ပေါက်သော သယ်ဆောင်မှုနှင့်သက်ဆိုင်သည့် ကုန်ကျစရိတ်များ၊

- (၄) အကောက်ခွန်အလို့ငှာ ကုန်ပစ္စည်းများ၏ တန်ဖိုး၊
- (၅) အကောက်ခွန်ကိစ္စနှင့် အခြားသမားရိုးကျကိစ္စများအတွက် လိုအပ်သော ညွှန်ကြားချက်များ၊
- (၆) သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းလုပ်ကိုင်သူနှင့် ကုန်လက်ခံသူတို့၏ မှတ်ချက်များ၊
- (၇) ကုန်တင်ပို့သူက သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်း လုပ်ကိုင်သူသို့ ပေးသည့် ကုန်စည်အတွက် အာမခံနှင့်သက်ဆိုင်သည့် ညွှန်ကြားချက်များ၊
- (၈) နယ်စပ်ဖြတ်ကျော် ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းဆောင်ရွက်ရာတွင် သဘောတူထားသည့် သတ်မှတ်ချိန်ကာလ၊
- (၉) သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်း လုပ်ကိုင်သူသို့ လွှဲအပ်သည့် စာရွက်စာတမ်းများစာရင်း၊
- (၁၀) စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံများက အသုံးဝင်မည်ဟု ယူဆသော အခြားအချက်အလက်များ။

၈၇။ ကုန်ပို့လွှာတွင် -

- (က) သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းလုပ်ကိုင်သူသည် ကုန်ပစ္စည်းများကို တာဝန်ယူသည့်အခါ ကုန်ပစ္စည်းများ၏ အရေအတွက်၊ အလေးချိန်၊ သိသာထင်ရှားသော အရည်အသွေးနှင့် ယင်းတို့၏ ထုပ်ပိုးမှုများကို စစ်ဆေးပြီး သင့်လျော်သော မှတ်ချက်များကို ဖော်ပြရမည်။

(ခ) သယ်ဆောင်သူ၏ မှတ်ချက်မပါရှိလျှင် ကုန်ပစ္စည်းများသည် ပြီးပြည့်စုံ၍ ကောင်းမွန်သောအခြေအနေတွင် ရှိသည်ဟု မှတ်ယူရမည်။

၈၈။ ကုန်ပို့လွှာတွင် အခြားသဘောတူညီချက်မရှိပါက ကုန်တင်ပို့သူ အနေဖြင့် ကုန်ပစ္စည်းများကို နေရာချထား စီမံခန့်ခွဲခွင့်ရှိသည်။

၈၉။ နည်းဥပဒေ ၈၈ အရ စီမံခန့်ခွဲရာတွင် -

(က) ကုန်ပစ္စည်းသယ်ဆောင်ရန် လုပ်ငန်းအကူးအပြောင်းကို ရပ်တန့်၍ ဆောင်ရွက်ခွင့်ရှိသည်။

(ခ) ကုန်ပစ္စည်းထွက်ခွာလာရာနေရာသို့ ပြန်ပို့ရန် ဆောင်ရွက်ခွင့် ရှိသည်။ အခြားနေရာသို့မဟုတ် ကုန်လက်ခံယူသူကို ပြောင်းလဲ ခွင့်ရှိသည်။

၉၀။ အောက်ပါအချက်တစ်ခုခုပေါ်ပေါက်လျှင် ကုန်တင်ပို့သူ၏ ကုန်စည် စီမံခန့်ခွဲမှုကို ရပ်စဲပြီး ကုန်လက်ခံယူသူသို့ လွှဲပြောင်းနိုင်သည် -

(က) ကုန်စည်များကို လွှဲအပ်ပေးသည့်အခါ၊

(ခ) သတ်မှတ်ထားသောနေရာသို့ ကုန်စည်များရောက်ရှိပြီး ကုန်လက်ခံရယူသူက လက်ခံရယူသည့်အခါ၊

(ဂ) ကုန်ပို့လွှာ၏ မှုရင်းခွဲကို ကုန်လက်ခံရယူသူက လက်ခံရရှိသည့် အခါ။

၉၁။ ကုန်တင်ပို့သူက သယ်ဆောင်ရေးအကူးအပြောင်းတွင် ကုန်စည် စီမံ ခန့်ခွဲခွင့်ကို ကျင့်သုံးခြင်းဖြင့် ပေါ်ပေါက်သော နောက်ထပ်ကုန်ကျစရိတ်များ အတွက် သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းလုပ်ကိုင်သူအား ပေးအပ်ရမည်။

၉၂။ ကုန်တင်ပို့သူနှင့် ကုန်လက်ခံသူနှစ်ဦးလုံးက သီးခြားဖြစ်စေ၊ တစ်ပြိုင်နက်တည်းဖြစ်စေ ကုန်ပစ္စည်းပျောက်ဆုံးပျက်စီးမှု သို့မဟုတ် ပေးအပ်ရန် နှောင့်နှေးကြန့်ကြာမှုအတွက် သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်း လုပ်ကိုင်သူအား တရားစွဲဆို၍ လျော်ကြေးတောင်းခံခွင့်ရှိသည်။ သို့ရာတွင် သယ်ဆောင်သူက လျော်ကြေး တစ်ကြိမ်သာလျှင် ပေးရန်တာဝန်ရှိသည်။

၉၃။ သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းလုပ်ကိုင်သူနှင့် ကုန်စည်အပ်နှံသူ တို့သည် အောက်ပါအချက်များကို လိုက်နာရမည် -

- (က) ကုန်ပစ္စည်းများကို တာဝန်ယူသည့်အခါ သယ်ဆောင်သူက ကုန်ပစ္စည်းများ၏ အရေအတွက်များ (အမှတ်စဉ်နှင့် အလေးချိန်)၊ သိသာထင်ရှားသော အရည်အသွေးနှင့် ၎င်းတို့၏ ထုပ်ပိုးမှုများကို စစ်ဆေးပြီး ကုန်ပို့လွှာတွင် သင့်လျော်သော မှတ်ချက်များကို ရေးရမည်။
- (ခ) သယ်ဆောင်သူက ကုန်ပို့လွှာတွင် ကုန်ပစ္စည်းများ အရေအတွက်၊ အရည်အသွေး၊ ထုပ်ပိုးမှုများနှင့်သက်ဆိုင်သည့် ကုန်ပို့လွှာပါ ရေးသားချက်များကို စစ်ဆေးရန် ခိုင်လုံသောနည်းလမ်း မရှိပါက အခြေခံသည့်အကြောင်းကိစ္စပေါ်တွင် မူတည်ပြီး ကုန်ပို့လွှာတွင် မှတ်ချက်ကို ဖော်ပြရမည်။
- (ဂ) ကုန်ပစ္စည်းများ၏ သိသာထင်ရှားသော ထုပ်ပိုးမှုအခြေအနေ နှင့်စပ်လျဉ်း၍ သီးခြားအကြောင်းပြချက်များကို အလားတူ ဖော်ပြရမည်။

၉၄။ နည်းဥပဒေ ၉၃၊ နည်းဥပဒေခွဲ (ခ) ပါ မှတ်ချက်များကို သယ်ဆောင် သူက အတိအလင်း သဘောတူညီမှုမရှိပါက ၎င်းအပေါ် တာဝန်မရှိစေရ။

အခန်း (၁၈)

သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းလုပ်ကိုင်သူ၊ ခရီးသည်နှင့် ကုန်စည်အပ်နှံသူတို့ လိုက်နာရမည့် တာဝန်

၉၅။ သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းလုပ်ကိုင်သူသည် -

- (က) ပြည်ထောင်စုသမ္မတမြန်မာနိုင်ငံတော်အတွင်း အများပြည်သူ ဆိုင်ရာ လမ်းပေါ် သွားလာသော သယ်ယူပို့ဆောင်ရေး မော်တော်ယာဉ်၏ အခြေအနေနှင့်လည်းကောင်း၊ ထိုမော်တော်ယာဉ်သွားလာမှုနှင့်လည်းကောင်း သက်ဆိုင်သည့် တည်ဆဲ ဥပဒေ၊ နည်းဥပဒေများနှင့် စည်းမျဉ်းစည်းကမ်းများကို လိုက်နာရမည်၊
- (ခ) ခရီးသည်များသယ်ယူပို့ဆောင်ချိန်တွင် မော်တော်ယာဉ်၏ သန့်ရှင်းမှုကို ထိခိုက်စေသည့် ကုန်စည်များ၊ ခရီးသည်များ၏ သက်သာမှုနှင့် ကျန်းမာသန့်ရှင်းရေးတို့ကို ထိခိုက်စေသည့် သို့မဟုတ် အနှောင့်အယှက်ဖြစ်စေသည့် ကုန်စည်များကို တင်ဆောင်ခြင်း မပြုရ၊
- (ဂ) လုပ်ငန်းလိုင်စင်တွင် ဖော်ပြသည့် စည်းကမ်းချက်များနှင့်အညီ ကုန်စည်များကို တင်ဆောင်ရမည်၊
- (ဃ) ဦးစီးဌာန သို့မဟုတ် သက်ဆိုင်ရာဦးစီးဌာနက သတ်မှတ်သော လုပ်ငန်းလိုင်စင်ပါ အထူးစည်းကမ်းချက်များအရမှတစ်ပါး ကုန်စည်သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းအတွက် အသုံးပြုသော မော်တော်ယာဉ်တွင် ပိုင်ရှင် သို့မဟုတ် ငှားရမ်းသူ သို့မဟုတ် ယင်းတို့၏ တရားဝင်အလုပ်သမားစုစုပေါင်း သုံးဦးအထိသာ တင်ဆောင်ခွင့်ရှိသည်။

- (င) အပ်နှံသည့်ကုန်စည်ကို ပို့ဆောင်ပေးရမည့်နေရာအရောက် တာဝန်ယူပို့ဆောင်ပေးရမည်၊
- (စ) နည်းဥပဒေခွဲ (ဆ) တွင် ပါရှိသည့် ယာဉ်ပေါ်တွင်လိုက်ပါသူ များနှင့်ပတ်သက်သည့် စည်းကမ်းထိန်းသိမ်းရေးကိစ္စများတွင် တာဝန်ရှိသည်။

၉၆။ သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းလုပ်ကိုင်သူသည် ကုန်စည်များသယ်ယူ ပို့ဆောင်ရန် တာဝန်ယူချိန်မှစ၍ ကုန်စည်လွှဲပြောင်းပေးအပ်သည့်အချိန်အထိ ကြားကာလတွင် ကုန်စည်ပျောက်ဆုံးမှု သို့မဟုတ် ပျက်စီးမှု၊ ကုန်စည် ပေးအပ်ရန် နှောင့်နှေးကြန့်ကြာမှုတို့အတွက် ပေးလျော်ရန်တာဝန်ရှိသည်။

၉၇။ ကုန်စည်ပေးအပ်ရန် သဘောတူထားသည့်ကာလ ကုန်ဆုံးသည့် အချိန်မှ ရက်ပေါင်း ၃၀ အတွင်း ကုန်စည်ကို မပေးအပ်နိုင်လျှင်ဖြစ်စေ၊ ကုန်စည်ပေးအပ်ရန် သဘောတူထားသည့်ကာလမရှိလျှင် သယ်ယူပို့ဆောင် သူက ကုန်စည်ကို တာဝန်ယူချိန်မှ ရက်ပေါင်း ၆၀ အတွင်း မပေးအပ်နိုင်လျှင် ဖြစ်စေ၊ ကုန်တင်ပို့သူ သို့မဟုတ် ကုန်လက်ခံသူတို့က ကုန်စည်ပျောက်ဆုံးမှု အတွက် လျော်ကြေးတောင်းဆိုခွင့်ရှိသည်။

၉၈။ ကုန်စည်များကို ပြန်လည်တွေ့ရှိလျှင် သယ်ယူပို့ဆောင်သူက ကုန်စည်ကို လွှဲပြောင်းပေးအပ်ရန် ရွေးချယ်ခွင့်ရှိသည်။ ကုန်တင်ပို့သူ သို့မဟုတ် ကုန်လက်ခံသူအား ချက်ချင်းအကြောင်းကြားရမည်။ ကုန်တင် ပို့သူ သို့မဟုတ် ကုန်လက်ခံသူက လျော်ကြေးငွေကို ပြန်အမ်းရမည်။ သို့သော် တစ်စိတ်တစ်ပိုင်းပျောက်ဆုံးမှု၊ ပျက်စီးမှု သို့မဟုတ် နှောင့်နှေးကြန့်ကြာမှု အတွက် မည်သည့်လျော်ကြေး တောင်းဆိုမှုကိုမဆို မထိခိုက်စေရ။

၉၉။ သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းလုပ်ကိုင်သူထံမှ ကုန်စည်များ ပြန်လည် တွေ့ရှိကြောင်း အကြောင်းကြားစာကို လက်ခံရသည့်အချိန်မှ ရက်ပေါင်း ၃၀

အတွင်း ကုန်တင်ပို့သူ သို့မဟုတ် ကုန်လက်ခံယူသူက ပြန်လည်တွေ့ရှိသော ကုန်စည်များကို လွှဲပြောင်းပေးအပ်ရန် အကြောင်းပြန်ကြားခြင်းမရှိပါက သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းလုပ်ကိုင်သူသည် ကုန်ပစ္စည်းများတည်ရှိရာ နေရာ၏ ဥပဒေအရ ကုန်စည်များကို မိမိ၏ သဘောဆန္ဒဖြင့် ကိုင်တွယ်ဖြေရှင်း နိုင်သည်။

၁၀၀။ ခရီးစဉ် ခရီးသည်သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းလိုင်စင် ရရှိသူသည် -

- (က) ခရီးသည်များ လုံခြုံချောမွေ့စွာနှင့် သက်သောင့်သက်သာ စီးနင်းလိုက်ပါနိုင်ရေးကို ဦးစားပေး ဆောင်ရွက်ရမည်။
- (ခ) ခရီးစဉ်အလိုက် ခရီးသည်ပို့ဆောင်ခနှုန်းထားများသည် သက်ဆိုင်ရာ ဒေသဆိုင်ရာ ကြီးကြပ်ကွပ်ကဲရေးအဖွဲ့များမှ သတ်မှတ်သည့်အတိုင်း ဖြစ်ရမည်။
- (ဂ) ခရီးသည်များ ခရီးသွားလက်မှတ်များ ဝယ်ယူရရှိနိုင်ရေး အတွက် သက်ဆိုင်ရာ ဒေသအုပ်ချုပ်ရေးအဖွဲ့များမှ သတ်မှတ် ထားသည့်နေရာများတွင် လက်မှတ်အရောင်းဌာနများ ဖွင့်လှစ် ထားရှိရမည်။
- (ဃ) လိုက်ပါမည့်ခရီးသည်များ၏ အမည်၊ နိုင်ငံသားစိစစ်ရေး ကတ်ပြားအမှတ်၊ ဆက်သွယ်ရမည့် ဖုန်းနံပါတ်တို့ကို ထိုင်ခုံ နံပါတ်အလိုက် ပြည့်စုံစွာ မှတ်တမ်းပြုစုထားရမည်။
- (င) ခရီးစဉ်တစ်လျှောက် ခရီးသည်များမှ မှတ်ပုံတင်၍ အပ်နှံ ထားသည့် ခရီးဆောင်အိတ်နှင့် လက်ဆွဲတန်ဆာများ ပျက်စီး၊ ပျောက်ဆုံးမှုအတွက် တာဝန်ရှိစေရမည်။
- (စ) ခရီးသည်များလုံခြုံမှုရှိစေရေးအတွက် လိုင်စင်အရ လုပ်ကိုင် မည့် ယာဉ်များသည် ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်း

များ ဥပဒေ၊ နည်းဥပဒေ၊ မော်တော်ယာဉ်ဥပဒေ၊ နည်းဥပဒေ များဖြင့် သတ်မှတ်သည့်အတိုင်း လိုက်နာပြီးဖြစ်သည်ဟု မှတ်ယူ ရမည်။

(ဆ) သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးမော်တော်ယာဉ်ပေါ်တွင် တည်ဆဲဥပဒေ များအရ ကန့်သတ်ထားသည့် ပစ္စည်းများ၊ ထုပ်ပိုးမှုနည်း သို့မဟုတ် ချည်နှောင်နည်းတို့ကြောင့် ခရီးသည် အနှောင့် အယှက်ဖြစ်စေမည့် ပစ္စည်းများနှင့် အခြားတစ်နည်းနည်းဖြင့် ခရီးသည်အား အနှောင့်အယှက်ဖြစ်စေမည့်ပစ္စည်းများ (အထူးသဖြင့် ညစ်ပေခံစော်သည့်ပစ္စည်း) တင်ဆောင်ခြင်း မရှိစေရေး ကြီးကြပ်ဆောင်ရွက်ရမည်။

(ဇ) ခရီးသည်လိုက်ပါစီးနင်းမည့် ယာဉ်လက်မှတ်၊ ခရီးဆောင်အိတ် နှင့် လက်ဆွဲတန်ဆာများနှင့်စပ်လျဉ်း၍ အငြင်းပွားဖွယ်ကိစ္စရပ် များအား ခရီးစဉ် ခရီးသည်သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်း လိုင်စင် ရရှိသူက တာဝန်ယူဖြေရှင်းဆောင်ရွက်ရမည်။

(ဈ) ခရီးစဉ် ခရီးသည်သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းလိုင်စင် ရရှိသူက ဆောင်ရွက်သော သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးယာဉ်တိုင်း သည် သက်ဆိုင်ရာ ဒေသဆိုင်ရာကြီးကြပ်ကွပ်ကဲရေးအဖွဲ့ များ၏ အခါအားလျော်စွာ တာဝန်ပေးအပ်သည့် သယ်ယူ ပို့ဆောင်ရေးကိစ္စရပ်များကို ကျေပွန်စွာ ထမ်းဆောင်ရမည်။

၁၀၁။ ခရီးသည်များ လိုက်နာရမည့်တာဝန်များ -

(က) ခရီးသည်တင်မော်တော်ယာဉ်ပေါ်တွင် စီးနင်းလိုက်ပါသည့် အခါ ထိုင်ခုံခါးပတ် ပတ်၍ စီးနင်းရမည်။

- (ခ) သတ်မှတ်ထားသည့် ယာဉ်ရပ်တန့်ရန် နေရာများ၊ မှတ်တိုင်များတွင်သာ အတက်၊ အဆင်းပြုလုပ်ရမည်။
- (ဂ) ယာဉ်လုံးဝရပ်ပြီးမှသာ ယာဉ်ပေါ်မှ ဆင်းရမည်။ ထွက်နေသည့် ယာဉ်နောက်သို့ ပြေးလိုက်ခြင်း၊ ပြေးတက်ခြင်း မပြုလုပ်ရ။
- (ဃ) ခရီးသည်များသည် ယာဉ်၏ အတွင်း၌သာ စီးနင်းလိုက်ပါရမည်။ ယာဉ်၏ ရှေ့၊ နောက်၊ ဘေးနှင့် ခေါင်မိုးပေါ်တွင် မစီးရ။
- (င) ခရီးသည်တင်ယာဉ်ပေါ်သို့ တိုးဝင်တက်ခြင်း၊ ယာဉ်ပေါ်မှ တိုးဝင်ဆင်းခြင်း မပြုလုပ်ရ။
- (စ) ခရီးသည်တင်ယာဉ်ပေါ်တွင် စီးနင်းနေစဉ် ယာဉ်၏ ပြတင်းပေါက်မှ ခေါင်းပြုထွက်ခြင်း၊ လက်ထုတ်ခြင်း၊ လက်တင်ခြင်း မပြုလုပ်ရ။ သတ်မှတ်ထားသည့် ခရီးသည် အတက်၊ အဆင်းနေရာမှ အတက်၊ အဆင်း ပြုလုပ်ရမည်။
- (ဆ) ခရီးဆုံးသို့ ရောက်ရှိပါက မိမိနှင့်အတူ သယ်ဆောင်လာသည့် ပစ္စည်းများအား မှန် မမှန် စိစစ်၍ လက်ခံယူရမည်။
- (ဇ) ခရီးသည်များသည် သက်ဆိုင်ရာယာဉ်အသင်းများမှ သတ်မှတ်ထားသည့် စည်းကမ်းချက်များကို လိုက်နာရမည်။

၁၀၂။ ကုန်စည်အပ်နှံသူများ လိုက်နာရမည့်တာဝန်များ -

- (က) အပ်နှံတင်ပို့သော ကုန်ပစ္စည်းအား စနစ်တကျ လုံခြုံခိုင်ခန့်စွာ ထုပ်ပိုး၍ စနစ်တကျ အပ်နှံရမည်။
- (ခ) အပ်နှံတင်ပို့သောကုန်ပစ္စည်း၏ အရေအတွက်နှင့် အမျိုးအစားအား မှန်ကန်တိကျစွာ စိစစ်၍ အပ်နှံရမည်။
- (ဂ) လိုအပ်ပါက ပစ္စည်းအမျိုးအစားနှင့်တန်ဖိုးကို ဖော်ပြရမည်။

(ဃ) အပ်နှံတင်ပို့သော ကုန်ပစ္စည်း၏ ရေရှည်ထားသိုနိုင်မှု၊ ကြန့်ကြာမှု တို့အား အသိပေးရမည်။

၁၀၃။ နယ်စပ်ဖြတ်ကျော် ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းလိုင်စင် ရရှိသူသည် နယ်စပ်ဖြတ်ကျော် ခရီးသည်နှင့် ကုန်စည်ပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်း ဆောင်ရွက်ရာတွင် သတ်မှတ်ခေါက်ရေ၊ သတ်မှတ်လမ်းကြောင်းနှင့် သတ်မှတ် ကာလအတွင်း သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းအား ဆောင်ရွက်ရမည်။

အခန်း (၁၉)

လုပ်ငန်းလိုင်စင် လွှဲပြောင်းခြင်း

၁၀၄။ လုပ်ငန်းလိုင်စင်ရရှိသူက အခြားသူတစ်ဦးသို့ လုပ်ငန်းလိုင်စင် လွှဲပြောင်းလိုလျှင် -

- (က) လွှဲပြောင်းရန်ရည်ရွယ်သည့်ကိစ္စတွင် ပါဝင်သူနှစ်ဦးလုံးက သက်ဆိုင်ရာ လုပ်ငန်းလိုင်စင် မူလထုတ်ပေးသည့် ဦးစီးဌာန၊ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်ဦးစီးဌာန၊ ပြည်ထောင်စု နယ်မြေဦးစီးဌာန၊ ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရ တိုင်း သို့မဟုတ် ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရဒေသဦးစီးဌာန၊ ဦးစီးဌာနက လွှဲအပ် တာဝန်ပေးထားသည့် ခရိုင် သို့မဟုတ် မြို့နယ်ဦးစီးဌာနသို့ လျှောက်ထားရမည်။
- (ခ) လျှောက်လွှာတွင် မည်သည့်အကြောင်းကြောင့် လွှဲပြောင်းခြင်း၊ လွှဲပြောင်းလက်ခံခြင်းပြုလိုသည်ကို ဖော်ပြရမည်။
- (ဂ) လွှဲပြောင်းခြင်းနှင့်စပ်လျဉ်း၍ လုပ်ငန်းလိုင်စင်ထုတ်ပေးသူ အရာရှိက လိုအပ်သည်ဟုထင်မြင်သော အသေးစိတ် အကြောင်းအရာများကို ပေးပို့ရမည်။

၁၀၅။ လုပ်ငန်းလိုင်စင်ထုတ်ပေးသော အရာရှိသည် -

- (က) သင့်လျော်သည်ဟု ထင်မြင်လျှင် လုပ်ငန်းလိုင်စင်လွှဲပြောင်းရန် လျှောက်လွှာကို လုပ်ငန်းလိုင်စင်လျှောက်လွှာဖြစ်ဘိသကဲ့သို့ မှတ်ယူ၍ အရေးယူဆောင်ရွက်နိုင်သည်။
- (ခ) ယင်းလုပ်ငန်းလိုင်စင်တွင် သက်ဆိုင်ရာပြောင်းလဲချက်များကို ရေးသွင်း၍ သတ်မှတ်ထားသည့် အခကြေးငွေကိုရရှိလျှင် လုပ်ငန်းလိုင်စင်ကိုလည်း လွှဲပြောင်းပေးခြင်းခံရသူထံ ပေးအပ် ရမည်။
- (ဂ) လုပ်ငန်းလိုင်စင်လွှဲပြောင်းခွင့်ပြုပြီးနောက် လုပ်ငန်းလိုင်စင် လွှဲပြောင်းရန် လျှောက်လွှာတွင် အရေးပါသော အကြောင်း အရာများ မှန်ကန်ခြင်းမရှိဟု ယုံကြည်လျှင် ထိုလွှဲပြောင်းမှုကို ပယ်ဖျက်နိုင်သည်။
- (ဃ) နည်းဥပဒေခွဲ(ဂ) အရ ပယ်ဖျက်သည့်အခါ ထိုကိစ္စတွင် ပါဝင်သူ တို့အား စီရင်ထိုက်သည့် အခြားပြစ်ဒဏ်တစ်ခုခုကို မထိခိုက် စေဘဲ လုပ်ငန်းလိုင်စင်အတည်ဖြစ်ခြင်းမှ ရပ်စဲရမည်။

၁၀၆။ လုပ်ငန်းလိုင်စင်ထုတ်ပေးသော ဦးစီးဌာနသည် ခရီးသည်ပို့ဆောင်ရေး လုပ်ငန်းတွင် ခရီးသည်များအကျိုးအတွက် လုပ်ငန်းအဆက်မပြတ် ဆောင်ရွက် နိုင်စေရန်အလို့ငှာ လိုအပ်သည်ဟုယူဆသော ကိစ္စရပ်များ၌ လုပ်ငန်းလိုင်စင် ရရှိထားသူ သေဆုံးသည့်အခါ ယင်းလုပ်ငန်းကို ယာယီ ဆက်လက်ဆောင်ရွက် မည့်သူ တစ်ဦးဦး၏ အမည်တင်သွင်းရန် တောင်းဆိုနိုင်သည်။ အဆိုပါ အမည် တင်သွင်းခြင်းခံရသူသည် အမည်တင်သွင်းခံရခြင်းကို အကြောင်းပြု၍ လုပ်ငန်းလိုင်စင်တွင် အကျိုးဝင်သည့် အပိုင်ပစ္စည်းများကို အလိုအလျောက် ဆက်ခံပိုင်ခွင့်ရှိသည်ဟု မမှတ်ယူရ။

၁၀၇။ လုပ်ငန်းလိုင်စင်ရရှိသူက အမည်တင်သွင်းခံရသူသည် ပြည်တွင်း ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းဆောင်ရွက်ခြင်းနှင့် သက်ဆိုင်ပါက နည်းဥပဒေ ၂၇ ပါ လိုအပ်ချက်များနှင့်လည်းကောင်း၊ နယ်စပ်ဖြတ်ကျော် ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းဆောင်ရွက်ခြင်း သက်ဆိုင်ပါက နည်းဥပဒေ ၂၈ ပါ လိုအပ်ချက်များနှင့်လည်းကောင်း ကိုက်ညီရမည့်ပြင် လုပ်ငန်းလိုင်စင်ရရှိသော လုပ်ငန်းကို ဆောင်ရွက်ရန်လိုအပ်သည့် အရည် အချင်းနှင့်လည်း ပြည့်စုံသူဖြစ်ရမည်။

၁၀၈။ လိုင်စင်ရရှိသူ သေဆုံးသည့်အခါ သက်ဆိုင်သူက သေဆုံးသည့်နေ့မှ ရက်ပေါင်း (၃၀) အတွင်း သက်ဆိုင်ရာဦးစီးဌာနသို့ အကြောင်းကြားရမည်။ သက်ဆိုင်ရာဦးစီးဌာနသည် အကြောင်းကြားစာကို ရရှိသည့်နေ့မှ ရက်ပေါင်း (၆၀) အတွင်းစိစစ်ပြီး အမည်တင်သွင်းထားသူအား လိုင်စင်ထုတ်ပေးရမည်။

အခန်း (၂၀)

လုပ်ငန်းလိုင်စင်ဆိုင်ရာ စည်းကမ်းသတ်မှတ်ချက်များ

၁၀၉။ ဦးစီးဌာနသည် ပြည်တွင်းကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်း လိုင်စင်၌ဖြစ်စေ၊ သီးခြားအမိန့်ဖြင့်ဖြစ်စေ ခရီးသည်ပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းတွင် သယ်ယူခွင့်မပြုသော ကုန်စည်များကိုလည်းကောင်း၊ သယ်ယူပို့ဆောင်ခွင့် ပြုသော ကုန်စည်များကိုလည်းကောင်း၊ သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်း ဆောင်ရွက်ရာ၌ လိုက်နာရမည့် စည်းကမ်းများကိုလည်းကောင်း သတ်မှတ် နိုင်သည်။

၁၁၀။ ဦးစီးဌာန သို့မဟုတ် တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်ဦးစီးဌာန သို့မဟုတ် ပြည်ထောင်စုနယ်မြေဦးစီးဌာန သို့မဟုတ် ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရ တိုင်း သို့မဟုတ် ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရဒေသ ဦးစီးဌာနသည် ပြည်တွင်း

ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းအတွက် လုပ်ငန်းလိုင်စင် ထုတ်ပေး ရာ၌ လိုအပ်သည်ဟု ထင်မြင်လျှင် အောက်ပါအချက်များနှင့်စပ်လျဉ်း၍ အထူးစည်းကမ်းချက်များ၊ တားမြစ်ချက်များ သို့မဟုတ် ကန့်သတ်ချက်များကို သတ်မှတ်နိုင်သည် -

- (က) လုပ်ကိုင်မည့် ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်း အရေ အတွက် သို့မဟုတ် သွားလာမည့် ခရီးအခေါက်ရေ စုစုပေါင်း၊
- (ခ) အသုံးပြုမည့် သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးမော်တော်ယာဉ် အရေ အတွက်နှင့် အမျိုးအစား၊
- (ဂ) ခရီးစဉ်ကိုဖြစ်စေ၊ သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးမော်တော်ယာဉ်၏ လုပ်ငန်းများကိုဖြစ်စေ ခွဲခြားသိသာစေသော အရောင် သို့မဟုတ် အမှတ်အသား၊
- (ဃ) လုပ်ကိုင်မည့် ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်း အချိန် စာရင်းများ၊ ခရီးစဉ်များနှင့်ဒေသများ သို့မဟုတ် အဆိုပါ အချိန်စာရင်း၊ ခရီးစဉ်များနှင့်ဒေသများအတိုင်း လိုက်နာ ဆောင်ရွက်ခြင်းမှ လျော့ပေါ့ရန် ခွင့်ပြုချက်၊
- (င) ကုန်စည် သို့မဟုတ် ခရီးသည် အတင်အချုပ်လုပ်ရန် နေရာ များနှင့် ဒေသများ၊
- (စ) လူစီးခများအပြင် အခမဲ့တင်ဆောင်ခွင့်ပြုသည့် သတ်မှတ် ဝန်စည်ထက် ပိုမိုတင်ဆောင်သည့် ကုန်ပစ္စည်းအတွက် ပေးဆောင်ရန်အခနှုန်းများ၊
- (ဆ) ပို့ဆောင်မှုနှင့်သက်ဆိုင်သော စည်းကမ်းချက်များ၊

(ဇ) ကုန်စည်နှင့် ခရီးသည် အဝင်အထွက်စာရင်းများ၊ သယ်ယူ ပို့ဆောင်ရေးဆိုင်ရာ ကိန်းဂဏန်းများ၊ အစီရင်ခံစာ တင်သွင်းရန် အချက်များနှင့် သီးခြားစာရင်းအင်းအတွက် လိုအပ်ချက်များ၊

(ဈ) အခြားသက်ဆိုင်ရာ အထူးအချက်အလက်များ။

၁၁၁။ သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းလုပ်ကိုင်သူသည် သတ်မှတ်စည်းကမ်း ချက်များကို လိုက်နာဆောင်ရွက်ခြင်းမရှိလျှင် ပြည်တွင်းကုန်းလမ်းသယ်ယူ ပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်း သို့မဟုတ် နယ်စပ်ဖြတ်ကျော်ကုန်းလမ်းသယ်ယူ ပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းလိုင်စင် ရုပ်သိမ်းခြင်းခံရမည်။

အခန်း (၂၁)

အခကြေးငွေများ သတ်မှတ်ခြင်း

၁၁၂။ ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းလိုင်စင်ဆိုင်ရာ အခကြေးငွေ များကို နောက်ဆက်တွဲဇယားပုံစံ (၁)၊ (၂) ပါ အတိုင်း သတ်မှတ်သည်။

အခန်း (၂၂)

ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်း ကြီးကြပ်ခကောက်ခံခြင်း

၁၁၃။ သက်ဆိုင်ရာဦးစီးဌာနသည် ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်း လိုင်စင်အရ စနစ်တကျပြေးဆွဲမှုရှိစေရေး အောက်ဖော်ပြပါအချက်များကို ကြီးကြပ်စစ်ဆေးခြင်းဖြင့် သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးယာဉ်များအား ကြီးကြပ်ခ ကောက်ခံနိုင်သည် -

- (က) စည်းကမ်းချက်များနှင့်အညီ ပြေးဆွဲစေခြင်း၊
- (ခ) သတ်မှတ်ခရီးစဉ်အတိုင်း ပြေးဆွဲစေခြင်း၊

(ဂ) ခွင့်ပြုခရီးစဉ် အစအဆုံး ပြေးဆွဲစေခြင်း၊

(ဃ) ခွင့်ပြုသတ်မှတ်ထားသည့် ယာဉ်စီးခနှုန်းထားအတိုင်း ကောက်ခံစေခြင်း။

၁၁၄။ သက်ဆိုင်ရာ ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းကြီးကြပ်ခ ကောက်ခံသည့်အဖွဲ့သည် ဦးစီးဌာနက အခါအားလျော်စွာ သတ်မှတ်သော ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းကြီးကြပ်ခကို အောက်ပါနေရာ များတွင် ကောက်ခံရမည် -

- (က) ခရီးသည်တင်ယာဉ်ရပ်နားစခန်း၊
- (ခ) ကုန်တင်မော်တော်ယာဉ်ရပ်နားစခန်း၊
- (ဂ) ဒေသအုပ်ချုပ်ရေးအဖွဲ့မှ ခွင့်ပြုသတ်မှတ်ပေးသည့် နေရာ၊
- (ဃ) ဒေသအတွင်းမှ ယာဉ်နှင့်ပတ်သက်သည့် အဖွဲ့အစည်းများနှင့် ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်နိုင်သည့် နေရာ၊
- (င) ဦးစီးဌာနက အခါအားလျော်စွာ သတ်မှတ်သည့်နေရာ။

၁၁၅။ နည်းဥပဒေ ၁၁၃ အရ ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်း ကြီးကြပ်ခကို အောက်ပါယာဉ်များအား ကောက်ခံရမည် -

- (က) ခရီးသည်တင်ယာဉ်ရပ်နားစခန်းမှ ထွက်ခွာသော ခရီးသည်တင် မော်တော်ယာဉ်များ၊
- (ခ) ယာဉ်ရပ်နားစခန်းပြင်ပတွင် ဂိတ်ထိုးပြီးထွက်ခွာသည့် ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးယာဉ်များ၊
- (ဂ) ဒေသဆိုင်ရာ ကြီးကြပ်ကွပ်ကဲရေးအဖွဲ့မှ သဘောတူခွင့်ပြုပါက ကုန်စည်သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်း လုပ်ကိုင်သည့် မော်တော် ယာဉ်များ၊

(ဃ) ဦးစီးဌာနက အခါအားလျော်စွာ သတ်မှတ်သော အခြား
ယာဉ်များ။

၁၁၆။ ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးယာဉ်များကို ကြီးကြပ်ရာတွင်
သွားလာခဲ့သည့် ခေါက်ရေ၊ ခရီးစဉ်၊ တင်ဆောင်သည့် ကုန်ပစ္စည်း အမျိုး
အစား၊ တန်ချိန်နှင့်တာဝန်ပေးအပ်သည့်အတိုင်း လိုက်နာမှု ရှိ မရှိတို့ကို
စိစစ်နိုင်ရန်အတွက် သတင်းပို့မှတ်တမ်းစာအုပ် (Log Book) တစ်အုပ်စီဖြင့်
မှတ်တမ်းတင်ထားရှိစေရမည်။ ယင်းစာအုပ်တွင် လိုင်စင်ပါ အချက်အလက်
များကို မှတ်တမ်းတင် ဖော်ပြထားရမည်။

၁၁၇။ နည်းဥပဒေ ၁၁၉ နှင့်အညီ ကိုက်ညီမှု ရှိ မရှိ ယာဉ်တစ်စီးချင်းစီကို
စစ်ဆေးရာတွင် သတင်းပို့မှတ်တမ်းစာအုပ် (Log Book) ပါ မှတ်တမ်းများကို
တာဝန်ရှိသူက တောင်းခံသည့်အခါ ပြသရမည်။ သို့ရာတွင် သတင်းပို့မှတ်တမ်း
စာအုပ် (Log Book) ကို လိုင်စင်အဖြစ် မှတ်ယူခြင်းမပြုရ။

အခန်း (၂၃)

အယူခံခြင်း

၁၁၈။ ဥပဒေပုဒ်မ ၅၄၊ ၅၅၊ ၅၇၊ ၅၈ နှင့် ၅၉ တို့အရ ဝန်ကြီးဌာနသို့ အယူခံ
ဝင်သူသည် အယူခံလွှာတင်သွင်းရာ၌ အောက်ပါအချက်များကို ပူးတွဲတင်ပြ
ရမည် -

- (က) သက်ဆိုင်ရာအဆင့် အစိုးရဌာန၊ အစိုးရအဖွဲ့အစည်း၏
ဆုံးဖြတ်ချက် မိတ္တူမှန်၊
- (ခ) အယူခံရသည့် အကြောင်းပြချက်များ၊

- (ဂ) အယူခံဝင်ခြင်းသည် သတ်မှတ်ကာလအတွင်း အယူခံဝင်ခြင်း မဟုတ်လျှင် မည်သည့်အကြောင်းကြောင့် သတ်မှတ်ကာလ အတွင်း အယူခံဝင်နိုင်ခြင်းမရှိကြောင်း ခိုင်လုံသည့် အကြောင်း ပြချက်။

အခန်း (၂၄)
အထွေထွေ

၁၁၉။ ဦးစီးဌာနသည် ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းလိုင်စင်အရ အသုံးပြုသည့် မော်တော်ယာဉ်များအား အောက်ပါတို့နှင့်စပ်လျဉ်း၍ အထူး စစ်ဆေးခြင်းလုပ်ငန်း ဆောင်ရွက်မှုအနေဖြင့် စစ်ဆေးနိုင်သည် -

- (က) လုပ်ငန်းလိုင်စင် ရှိ မရှိ၊
- (ခ) လုပ်ငန်းလိုင်စင်သက်တမ်းကျော်လွန်နေခြင်း ရှိ မရှိ၊
- (ဂ) လုပ်ငန်းလိုင်စင်ရယူထားသော်လည်း စစ်ဆေးသည့်အချိန်တွင် သက်ဆိုင်ရာ စာရွက်စာတမ်းအထောက်အထားများ ပြသ နိုင်ခြင်း ရှိ မရှိ၊
- (ဃ) စည်းကမ်းပျက်ယာဉ်အဖြစ် သတ်မှတ်ချက်များ -
 - (၁) လိုင်စင်ပါခရီးစဉ်အတိုင်း ပြေးဆွဲမှု ရှိ မရှိ၊
 - (၂) တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်ကျော်ခွင့်ပြုချက် ရှိ မရှိ၊
 - (၃) သတ်မှတ်ခရီးသည်/ကုန်တန်ချိန်ထက် ပိုမိုတင်ဆောင်ခြင်း ရှိ မရှိ၊

- (၄) ခွင့်ပြုထားသောလုပ်ငန်းလိုင်စင်အမျိုးအစားအတိုင်း ဆောင်ရွက်ခြင်း ရှိ မရှိ၊
- (၅) လုပ်ငန်းလိုင်စင်တွင် ဖော်ပြပါရှိသော အချက်အလက်များ နှင့်ကိုက်ညီမှု ရှိ မရှိ၊
- (၆) တင်ဆောင်သည့် ကုန်ပစ္စည်းသည် မော်တော်ယာဉ်၏ ကိုယ်ထည်အလျားထက် ရှည်လျားခြင်းမရှိဘဲ နောက်ပိတ်ကို ဖွင့်၍ ၎င်းပေါ်တွင် ကုန်ပစ္စည်းများ တင်ဆောင်ခြင်း ရှိ မရှိ၊
- (၇) မော်တော်ယာဉ်၏ မူလကိုယ်ထည်အားပြုပြင်၍ ကုန်ပစ္စည်းများ တင်ဆောင်ခြင်း ရှိ မရှိ။

၁၂၀။ လုပ်ငန်းကော်မတီက တာဝန်ပေးအပ်ခြင်းခံရသူသည် သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးယာဉ်ကို ဝင်ရောက်စစ်ဆေးရန်နှင့် ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းများနှင့်သက်ဆိုင်သည့် စာရွက်စာတမ်းနှင့်မှတ်တမ်းများကို စစ်ဆေးကြည့်ရှုရန်လိုအပ်ပါက သက်ဆိုင်ရာ ဥပစာအတွင်းသို့ဖြစ်စေ၊ ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးယာဉ်အတွင်းသို့ဖြစ်စေ၊ ယာဉ်အသင်းအဖွဲ့အတွင်းသို့ဖြစ်စေ၊ ဂိတ်အတွင်းသို့ဖြစ်စေ ဝင်ရောက်စစ်ဆေးခြင်းကို လည်းကောင်း၊ စာရွက်စာတမ်းများကို သိမ်းဆည်းခြင်းကိုလည်းကောင်း ဆောင်ရွက်ခွင့်ရှိသည်။

၁၂၁။ ဤနည်းဥပဒေများ မထုတ်ပြန်မီက ထုတ်ပြန်ထားသော လုပ်ငန်းလိုင်စင်ဆိုင်ရာ စည်းမျဉ်းစည်းကမ်းများ၊ အမိန့်ကြော်ငြာစာ၊ အမိန့်၊ ညွှန်ကြားချက်နှင့် လုပ်ထုံးလုပ်နည်းများကို ဤနည်းဥပဒေများပါ ပြဋ္ဌာန်းချက်များနှင့် မဆန့်ကျင်သရွေ့ ဆက်လက်ကျင့်သုံးနိုင်သည်။

၁၂၂။ ၁၉၆၄ ခုနှစ်၊ ကုန်းလမ်းနှင့်ပြည်တွင်းရေကြောင်း သယ်ယူပို့ဆောင်ရေး လုပ်ငန်းများဆိုင်ရာ နည်းဥပဒေများကို ဤနည်းဥပဒေများဖြင့် ရုပ်သိမ်း လိုက်သည်။

(ပုံ) သန့်စင်မောင်

ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီး

ပို့ဆောင်ရေးနှင့်ဆက်သွယ်ရေးဝန်ကြီးဌာန

ကုန်ပို့လွှာပုံစံ

၁။ ကုန်ပို့သူ (အမည်၊ လိပ်စာနှင့် ဆက်သွယ်ရန်အချက်အလက်-ဖုန်း၊ Fax နှင့် e-mail)							
၂။ ကုန်လက်ခံသူ (အမည်၊ လိပ်စာနှင့် ဆက်သွယ်ရန် အချက်အလက်-ဖုန်း၊ Fax နှင့် e-mail)	၁၆။ ပဋိညာဉ်ဖြင့်သယ်ဆောင်သူ (အမည်၊ လိပ်စာနှင့် ဆက်သွယ်ရန် အချက်အလက်-ဖုန်း၊ Fax နှင့် e-mail)						
	၁၇။ တစ်ဆင့်ခံပဋိညာဉ်ဖြင့် အမှန်တကယ်သယ်ဆောင်သူ (အမည်၊ လိပ်စာ နှင့် ဆက်သွယ်ရန်အချက်အလက်-ဖုန်း၊ Fax နှင့် e-mail)						
၃။ ကုန်စည်ပို့ဆောင်သည့်နေရာ			၁၈။ သယ်ဆောင်သူ၏မှတ်ချက်				
၄။ ကုန်စည်အားလက်ခံသည့်နေရာနှင့်နေ့ရက်							
၅။ ပူးတွဲအထောက်အထား							
၆။ အမှတ်အသားနှင့်နံပါတ်	၇။ အထုပ်အပိုးအရေအတွက်	၈။ ထုပ်ပိုးပုံ	၉။ (အန္တရာယ်ရှိသော) ကုန်စည်များ၏သဘာဝ	၁၀။ အခြားကိစ္စရပ်များ	၁၁။ စုစုပေါင်းအလေးချိန် (Kg)	၁၂။ ထုထည် (မီတာ)	
ADR Class	ADR Number	ADR Letter		- အကောက်ခွန် - တန်ဖိုး - အခြား			
၁၃။ ကုန်ပို့သူ၏ညွှန်ကြားချက် - အကောက်ခွန်ဆိုင်ရာလုပ်ထုံးလုပ်နည်း - အခြားလုပ်ထုံးလုပ်နည်း - တစ်ဆင့်လွှဲပြောင်းပို့ဆောင်မှုအားခွင့်ပြု/မပြု - အခြားကိစ္စရပ်				၁၉။ အထူးသဘောတူညီချက် - သယ်ဆောင်သူမှ စီစဉ်ထားသည့် ကုန်စည်အာမခံ - ကုန်စည်သယ်ဆောင်သည့် ကာလ/နောက်ဆုံး ရောက်ရှိရမည့်နေ့ - ကုန်စည်ပို့ဆောင်ရာတွင် ဖြေကြားရမည့်တန်ဖိုးနှင့်/လို့မဟုတ် အခြား အကျိုးအမြတ်များ			
၁၄။ ကုန်စည်သယ်ဆောင်ခပေးချေရန် ○ ကြိုတင်ငွေပေးချေမှု ○ စုစည်းပေးချေမှု				၂၀။ ပေးချေရန်	ကုန်ပို့သူ	ငွေကြေး	ကုန်လက်ခံသူ
				- သယ်ဆောင်ခ - လျှော့ချေး - လက်ကျန် - အပိုပေးချေ - ရသည့်အဖိုးအခ - အခြားအဖိုးအခ			
၂၁။ နေရာ		နေ့ရက်	၂၀	၁၅။ ကုန်ပို့စရိတ်			
၂၂။ ကုန်ပို့သူ၏လက်မှတ်/ တံဆိပ်တုံး		၂၃။ သယ်ဆောင်သူ၏လက်မှတ်/ တံဆိပ်တုံး		၂၄။ ကုန်စည်လက်ခံရရှိမှု - (နေရာ) - (နေ့ရက်)			
				ကုန်လက်ခံသူ၏မှတ်ချက် ကုန်လက်ခံသူ၏လက်မှတ်/တံဆိပ်တုံး			

Model Consignment Note

1 Consignor (name, address and contact data: phone, fax, email)											
2 Consignee (name, address and contact data: phone, fax, email)				16 Contracting Carrier (name, address and contact data: phone, fax, email)							
3 Place of delivery of the goods				17 Subcontracting actual carrier (name, address and contact data: phone, fax, email)							
4 Place and date of taking in charge of the goods				18 Carrier's remarks							
Documents attached											
6 Marks and numbers	7 Number of Packages	8 Method of packing	9 (Dangerous) nature of the goods	10 Other particulars: - Customs Value - Other	11 Gross weight in kg	12 Volume in m ³					
ADR Class		ADR Number		ADR Letter							
13 Consignor's instructions: - for Customs formalities: - for other formalities: - Transhipment is/ is not allowed - Other				19 Special Agreements: - Cargo insurance to be arranged by the carrier: - period/latest day for performance of carriage: - declared value and/ or special interest in delivery of goods:							
14 Instructions on payment of carriage charges: <input type="radio"/> prepaid <input type="radio"/> Collect				20 To be paid by:		Consignor		Currency		Consignee	
				- Carriage charges: - Reductions: - Balance: - Supplemental Charges - Other charges							
TOTAL:											
21 Done at on 20				15 Cash on Delivery:							
22 Consignor's signature/ stamp			23 Carrier's signature/stamp			24 Goods received: - at (place) - On (date)					
						Consignee's remarks: Consignee's Signature/stamp:					

**ပြည်တွင်းကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းလုပ်ကိုင်ခွင့်
လိုင်စင်အတွက် ကောက်ခံမည့်နှုန်းထားများ**

၁။ **တိုင်းဒေသကြီး/ပြည်နယ်အတွင်း** ခရီးစဉ်အတွက် မော်တော်
ယာဉ်/နောက်တွဲယာဉ် (၁) စီးမှ (၅) စီးထိ အသုံးပြု၍ လုပ်ကိုင်ခွင့်လိုင်စင်
ကနဦးလျှောက်ထားခြင်းနှင့် သက်တမ်းတိုးခြင်းအတွက် မှတ်ပုံတင်ခကို
အောက်ပါအတိုင်း ကောက်ခံရမည် -

စဉ် **လိုင်စင်ရရှိသူကကြီးကြပ်မည့်** **(၁) နှစ်အတွက်ကောက်ခံမည့်**
ယာဉ်အမျိုးအစား **နှုန်းထား (ကျပ်)**
(ယာဉ်တစ်စီးချင်းအတွက်)

(က) ၂ တန်အထိ (သို့) ၁၇ ဦးအထိ ၅,၀၀၀

(ခ) ၂ တန်အထက်မှ ၉တန်အထိ (သို့) ၇,၀၀၀
 ၄၀ ဦးအထိ

(ဂ) ၉ တန်အထက် (သို့) ၄၁ ဦးအထက် ၁၀,၀၀၀

၂။ **တိုင်းဒေသကြီး/ပြည်နယ်ကျော်** ခရီးစဉ်အတွက် မော်တော်ယာဉ်/
နောက်တွဲယာဉ် (၁) စီးမှ (၅) စီးထိ အသုံးပြု၍ လုပ်ကိုင်ခွင့်လိုင်စင် ကနဦး
လျှောက်ထားခြင်းနှင့် သက်တမ်းတိုးခြင်းအတွက် မှတ်ပုံတင်ခကို အောက်ပါ
အတိုင်း ကောက်ခံရမည် -

စဉ် **လိုင်စင်ရရှိသူကကြီးကြပ်မည့်** **(၁) နှစ်အတွက်ကောက်ခံမည့်**
ယာဉ်အမျိုးအစား **နှုန်းထား (ကျပ်)**
(ယာဉ်တစ်စီးချင်းအတွက်)

(က) ၂ တန်အထိ (သို့) ၁၇ ဦးအထိ ၈,၀၀၀

(ခ) ၂ တန်အထက်မှ ၉တန်အထိ (သို့) ၁၁,၀၀၀
 ၄၀ ဦးအထိ

(ဂ) ၉ တန်အထက် (သို့) ၄၁ ဦးအထက် ၁၅,၀၀၀

ဇယား (၁)အဆက်

၃။ **တိုင်းဒေသကြီး/ပြည်နယ်အတွင်း** ခရီးစဉ်အတွက် မော်တော်ယာဉ်/
နောက်တွဲယာဉ် (၅) စီးထက် ပိုမို၍ လုပ်ကိုင်ခွင့်လိုင်စင် ကနဦးလျှောက်ထားခြင်း
နှင့် သက်တမ်းတိုးခြင်းအတွက် မှတ်ပုံတင်ခကို အောက်ပါအတိုင်း ကောက်ခံ
ရမည် -

စဉ် လိုင်စင်ရရှိသူကကြီးကြပ်မည့် (၁) နှစ်အတွက်ကောက်ခံမည့်

ယာဉ်စီးရေ	နှုန်းထား (ကျပ်)
(က) (၆) စီးမှ (၁၀) စီးအထိ	၆၀,၀၀၀
(ခ) (၁၁) စီးမှ (၂၀) စီးအထိ	၁၂၀,၀၀၀
(ဂ) (၂၁) စီးမှ (၃၀) စီးအထိ	၁၈၀,၀၀၀
(ဃ) (၃၁) စီးမှ (၄၀) စီးအထိ	၂၄၀,၀၀၀
(င) (၄၁) စီးမှ (၁၀၀) စီးအထိ	၃၀၀,၀၀၀
(စ) (၁၀၁) စီးမှ (၅၀၀) စီးအထိ	၆၀၀,၀၀၀
(ဆ) (၅၀၁) စီးမှ (၁၀၀၀) စီးအထိ	၁,၂၀၀,၀၀၀
(ဇ) (၁၀၀၁) စီးမှ အထက်	၂,၅၀၀,၀၀၀

၄။ **တိုင်းဒေသကြီး/ပြည်နယ်ကျော်** ခရီးစဉ်အတွက် မော်တော်ယာဉ်/
နောက်တွဲယာဉ် (၅) စီးထက် ပိုမို၍ လုပ်ကိုင်ခွင့်လိုင်စင် ကနဦးလျှောက်ထားခြင်းနှင့်
သက်တမ်းတိုးခြင်းအတွက် မှတ်ပုံတင်ခကို အောက်ပါအတိုင်း ကောက်ခံရမည် -

စဉ် လိုင်စင်ရရှိသူကကြီးကြပ်မည့် (၁) နှစ်အတွက်ကောက်ခံမည့်

ယာဉ်စီးရေ	နှုန်းထား (ကျပ်)
(က) (၆) စီးမှ (၁၀) စီးအထိ	၁၀၀,၀၀၀
(ခ) (၁၁) စီးမှ (၂၀) စီးအထိ	၂၀၀,၀၀၀

ဇယား (၁)အဆက်

စဉ် လိုင်စင်ရရှိသူကကြီးကြပ်မည့် (၁) နှစ်အတွက်ကောက်ခံမည့်

ယာဉ်စီးရေ	နှုန်းထား (ကျပ်)
(ဂ) (၂၁) စီးမှ (၃၀) စီးအထိ	၃၀၀,၀၀၀
(ဃ) (၃၁) စီးမှ (၄၀) စီးအထိ	၄၀၀,၀၀၀
(င) (၄၁) စီးမှ (၁၀၀) စီးအထိ	၅၀၀,၀၀၀
(စ) (၁၀၁) စီးမှ (၅၀၀) စီးအထိ	၆၀၀,၀၀၀
(ဆ) (၅၀၁) စီးမှ (၁၀၀၀) စီးအထိ	၁,၂၀၀,၀၀၀
(ဇ) (၁၀၀၁) စီးမှ အထက်	၂,၅၀၀,၀၀၀

၅။ ယာယီခွင့်ပြုလက်မှတ်ထုတ်ပေးရန် ရက်ပေါင်း (၃၀) အတွက် **မှတ်ပုံတင်ခ** ကို ယာဉ်တစ်စီးလျှင် ၅၀၀၀ ကျပ်နှုန်းဖြင့် ကောက်ခံရမည်။

၆။ မှတ်ပုံတင်ခအပြင် အောက်ပါအခနှုန်းထားများကိုလည်း ကောက်ခံရမည် -

စဉ် အကြောင်းအရာ	ကောက်ခံမည့်နှုန်းထား (ကျပ်)
(က) မှတ်ပုံတင်ကြေး	၁,၀၀၀
(ခ) လုပ်ငန်းလုပ်ကိုင်ခွင့် အသိအမှတ်ပြုလက်မှတ်	၂,၀၀၀
(ဂ) အပိုင်း (၁)	၂,၀၀၀
(ဃ) အပိုင်း (၂)	၁,၀၀၀ (ယာဉ်တစ်စီးချင်း ကောက်ခံရန်)
(င) တြိဂံ	၁,၀၀၀ (ယာဉ်တစ်စီးချင်း ကောက်ခံရန်)

ဇယား (၁)အဆုံး

စဉ်	အကြောင်းအရာ	ကောက်ခံမည့်နှုန်းထား (ကျပ်)
(စ)	တြိဂံ (ယာယီခွင့်ပြုလက်မှတ်အတွက်)	၁,၀၀၀ (ယာဉ်တစ်စီးချင်း ကောက်ခံရန်)
(ဆ)	မိတ္တူထုတ်ခြင်း (ပျောက်ဆုံး)	၁၀,၀၀၀
(ဇ)	မိတ္တူထုတ်ခြင်း (ပျက်စီး/မထင်ရှား)	၅,၀၀၀
(ဈ)	လိုင်စင်ပါအချက်အလက်များ ပြင်ဆင်ခြင်း၊ ပြောင်းလဲခြင်း	၃၀,၀၀၀ (ယာဉ်တစ်စီးထက် ပိုမို၍လုပ်ကိုင်ခွင့် လိုင်စင် လျှောက် ထားခြင်းအတွက်)
(ည)	လိုင်စင်ပါအချက်အလက်များ ပြင်ဆင်ခြင်း၊ ပြောင်းလဲခြင်း	၁၀,၀၀၀ (ယာဉ်တစ်စီးဖြင့် လုပ်ကိုင်ခွင့်လိုင်စင် လျှောက်ထားခြင်း အတွက်)

၇။ ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်း ကြီးကြပ်ခကို ယာဉ် (၁) စီးချင်း အတွက် ၂၀၀ ကျပ် ကောက်ခံရမည်။

၈။ သတင်းပို့မှတ်တမ်းစာအုပ် (Log Book) တစ်အုပ်လျှင် ၅၀၀ ကျပ် ကောက်ခံရမည်။

**နယ်စပ်ဖြတ်ကျော် ကုန်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်း
လုပ်ကိုင်ခွင့်လိုင်စင်အတွက် ကောက်ခံမည့်နှုန်းထားများ**

၁။ အောက်ပါနှုန်းထားများအတိုင်း နှစ်စဉ်ကြေးများ ကောက်ခံရမည် -

**စဉ် လိုင်စင်ရရှိသူကကြီးကြပ်မည့် (၁) နှစ်အတွက်ကောက်ခံမည့်
ယာဉ်စီးရေ နှုန်းထား (ကျပ်)**

(က) (၁၀) စီးအထိ	၁၀၀,၀၀၀
(ခ) (၁၁) စီးမှ (၂၀) စီးအထိ	၂၀၀,၀၀၀
(ဂ) (၂၁) စီးနှင့်အထက်	၃၀၀,၀၀၀

၂။ နှစ်စဉ်ကြေးအပြင် အောက်ပါအခနှုန်းထားများကိုလည်း ကောက်ခံရမည် -

စဉ် အကြောင်းအရာ ကောက်ခံမည့်နှုန်းထား (ကျပ်)

(က) မှတ်ပုံတင်ကြေး	၁,၀၀၀
(ခ) အပိုင်း (၁)	၂,၀၀၀
(ဂ) အပိုင်း (၂)	၁,၀၀၀ (ယာဉ်တစ်စီးချင်း ကောက်ခံရန်)
(ဃ) လုပ်ငန်းဆောင်ရွက်မှုယာဉ် အမှတ်ပါ စာရွက်စာတမ်း (စတေကာ)	၂,၀၀၀ (ယာဉ်တစ်စီးချင်း ကောက်ခံရန်)
(င) နိုင်ငံခွဲခြားဖော်ပြထားသည့် စတေကာ	၁,၅၀၀ (ယာဉ်တစ်စီးချင်း ကောက်ခံရန်)
(စ) လိုင်စင်ပါအချက်အလက်များ ပြင်ဆင်ခြင်း၊ ပြောင်းလဲခြင်း	၅၀,၀၀၀